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Î Ç İ N D E K İ L E R 

Sayfa 

I. G E L E N E V R A K 

I I . B A Ş K A N L I Ğ I N G E N E L K U R U L A S U N U Ş L A R I 

1* Ekonomi, Maliye, Bütçe ve Plân 
Komitesinin gündeminde bulunan 
Ateşli Silâhlar (Değişiklik) 
yasa Tasarısının, AV ve yabani 
Kuşları Koruma (Değişiklik) yasa 
Tasarısının ve patlayıcı Madde-
ler -(Değişiklik) yasa Tasarısının 
geri alınmasına ilişkin Başkanlık 
Tezkeresi. 268-269 

2. Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti yol 
Güvenliği yasa Tasarısının ivedi-
likle görüşülmesine ilişkin Baş-
bakanlık Tezkeresi. 270 

3* Kuzey Kıbrıs Türk cumhuriyeti 
Bayrak (Değişiklik) yasa Tasarısının 
ivedilikle görüşülmesine ilişkin 
Başbakanlık Tezkeresi* 271-272 

4. yurtdışına giden Sayın Başbakan 
Dr, Derviş Eroglu•na9Dışişleri 
ve Savunma Bakanı Sayın Kenan 
Atakol'un vekâlet ermesinin uygun 
bulunmuş olduğuna ilişkin cumhur-
başkanlığı Tezkeresi• 273 





5.-. Yurtdışına giden Maliye ve 
Gümrükler Bakanı Sayın Mehmet 
Bayramta,İçişleri, Köyişleri 
ve Doğal Kaynaklar Bakanı Sayın 
Taşkent Atasavan'ın vekâlet et-
mesinin uygun bulunmuş olduğuna 
ilişkin Cumhurbaşkanlığı Tezke-
recimi.. 

6. Cumhuriyetçi Türk partisi Lefkoşa 
Milletvekili Sayın Hasan Sarıca 
n m yurtdışı izin istemine ilişkin 
tezkeresi. 

7. Toplumcu Kurtuluş partisi Meclis 
Grubunun oluşumuna ilişkin tezke-
resi. -

8. Dışişleri ve savunma Bakam- Sayın. \ 
Kenan Atakol'un Hükümet adına AET 
konusunda olan gündem dışı konuş-: 
ması. • ' 

9; Toplumcu Kurtuluş partisi Gazi 
Mağusa Milletvekili Sayın Hüseyin " 
Angolemİifnin "Magusa ilçesinin 
posta ve Telefon Sorunları!fna 
ilişkin gündem dışı konuşması. 

10. Toplumcu Kurtuluş partisi Lefkoşa 
Milletvekili Sayın ibrahim Koreli'-
nin "Narenciye üreticileri ve Ça-
lışanların Sorunlarıtfna ilişkin 
gündem dışı konuşması. J J y 

11. cumhuriyetçi Türk partisi Lefkoşa 
Milletvekili Sayın Ergün Vehbi'nin 
"BRT'de çeşitli usulsüz uygulamalar 
ve Şeriat Düzeni yayınlanana iliş-
kin gündem dışı konuşması. 

12. Cumhuriyetçi Türk partisi Meclis 
Grubunun komite üyelerini yeniden 
belirlemelerine ilişkin tezkeresi. 343 
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• Sayfa 

III. SORULAR VE YANITLARI.\ v:; : 

lo Cumhuriyetçi Türk-partisi 
Lefkoşa Milletvekili Sayın , 
Ergün Vehbi inin Bayrak Radyo 

* 'Î Televizyon Kurumu ile ilgili 
sözlü sorusu.(S.S.NO:96/2/87) v344 

2. Cumhuriyetçi Türk. partisi . 
Girne Milletvekili Sayın 
Fadıl Çağda; n m "puan Alım 
Satım işlemleri " ile ilgili, 
sözlü sorusu.ve yanıtı. 
(S. S. NO: 97/2/87) >344-345 

266/. 



_ 266 -

I. GELEN" EVRAK 
. . TASARILAR: . 

-1. Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti yol Güvenliği-yasa Tasa-
rısı (Y.T.N0:216/3/8?) (Başkanlığa geliş tarihi:21.1A.19Ö 

• •• , . -T* ',•• 
(İdari ve Sosyal 'işler Komitesine;21.10.1987) ••' • 
(Halkın bilgisine sunulacaktır-). 

2* Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti ikinci Beş yıllık Kalkınma 
plânı (1988-19?2) yasa' Tasarısı (Y.T.NO:217/3/87) 
(Başkanlığa geliş; tarihi:- 21* 10.19&7)- (Ekonötni, Maliye, 
Bütçe ve plân Komi t e s i n e:; :21.10 ̂  1987) •• , 

3. patlayıcı Maddeler (Değişiklik) ya sa Ta sarısı>(Y.T.NO:216 
(Başkanlığa geliş tarihi: 21.10.1987) {Ekpjnomi, - Maliye,, 
Bütçe ve plân Komitesine: 21.10.1987) (Halkın bilgisine 
sunulacaktır.) 

4. Ateşli silâhlar. (Değişiklik) yasa Tasarısı.(y.T.NO:219/3/ 
(Başkanlığa geliş tarihi: 21.10.1987) (Ekonomi, Maliye,., 
Bütçe, ve plân Komitesine-, 21.10.1987) (Halkın bilgisine 
sunulacaktır.). 

5. Av ve y&^ani Kuşları Koruma (Değişiklik) yasa Tasarısı 
(Y.T.NO:220/3/87.) (Başkanlığa geliş tarihi: 21.10.1987.) 
(Ekonomi, .. Maliye, Bütçe, ve plân Koıpiteşine: 21.10.1987) . 
(Halkın bilgisine sunulacaktır.) 

SAYISTAY RAPORLARI 
6. Sayıştay Başkanlığının KKTC Londra Temsilciliğinin 

1985 ve 1986 Mali yılları ile 1 ocak 1987-31 Temmuz 1987 
0-

devresi ımprest, Konsolide Fon ve Milli Eğitim ve Kültür 
Bakanlığı ile Sağlık ve Sosyal yardım Bakanlığına ait 
hesaplara ilişkin Denetim Raporları (S.R.N0:22/3/87) 
(Başkanlığa geliş tarihi: 20.10.1987) (Ekonomi, Maliye, 
Bütçe ve plân Komitesine: 20.10.1987) 

267/-
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GENEL GÖRÜŞMELER 

7. Cumhuriyetçi Türk partisi Lefkoşa Milletvekili Sayın 
Mehmet civa'nın, Genelde "Narenciye Sektörü», özelde 
isâjT!,€ypfruyex7 üzerine oynanan oyunlarla ilgili Genel 
Görüşme Açılması önergesi (G.G.^0:^l/3/87) : 
(Başkanlığa geliş tarihi: 21.10.1987) 4 "•*•?•.;} 
(Başbakanlığa; 21.10.1987) ;) 

SORULAR VE YANITLARI 
8. cumhuriyetçi Türk partisi .Girne Milletvekili Sajrın Fadıl' 

çağda•nın, "Girne'de(bazı .yurttaşlara yapılan ̂ tahsisler" 
ile ilgili yazılı Sorusu (Y.S.NO:111/3/87) 
(Başkanlığa geliş tarihi: 21.10.1987) 
(Başbakanlığa: 21.10.1987) 

TEZKERELER 
9. patlayıcı Maddeler (Değişiklik) Yasa Tasarısı 
. (Y. T.NO: 206/2/87) ,; At eşli Silâhlar ..(D'eğişiklik) ;Yasa 

Tasarısı (Y. T.NO:204/2/87) • ve .*AV ve Yabani Kuşları .. I ,, v 
Koruma (Değişiklik) Yasa Tasarısının (Y.T.NO:2Q5/2/87)..,1 
geri alınmasına ilişkin Başbakanlık Tezkeresi. 
(Başkanlığa geliş tarihi;20,10.1987) 

10. Kuzey Kıbrıs Türk1 Cumhuriyeti Yol küvenligi Yfi.şâ Tasa-" 
rısının ivedilikle görüşülmesine i,lişkifl Başbakanlık 
Tezkeresi (2149/1987) (Başkanlığa geliş tarihi;:21f 1$, 1987) 

:,..r " ^ ; ~ ' ; ' J L -268/.. 
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BÎRÎNCİ OTURUM 
Açılma Saati; 10.08 

BAŞKAN : Başkan Vekili Dt. Sait Güven 
KATİPLER : Dr. Erbay Kanatlı 

Feridun ö'nsav 

BAŞKAN - Sayın milletvekilleri; cumhuriyet Mecli-
r sinin T-î inci Dönem, 3füncü yasama yılının 4'üncü Birle-
şimini açıyorum.. Ad okuyarak yoklama yapar mısınız lütfen? 

( Ad okunarak yoklama yapıldı/) 

K.STÎP - Nisap vardır Sayın Başkan. 

II. BAŞKANLIĞIN GENEL KURULA SUNUŞLARI 

BAŞKAN - Sayın:milletvekilleri; toplantı yeter 
sayısı vardır. Günden gereği görüşmelere geçiyoruz. Gün-
demimizin birinoi maddesi Başkanlığın Genel Kurula Sunuş-
larıdır. 

1. Geri alma istemleridir. 

Bunu size bilgi /için okutacağım. 

Halep-Ekonomi, Maliye, Bütçe ve plân Komitesinin 
gündeminde bulunan Ateşli Silahlar (Değişiklik^ Yasa Ta-
sarısının, AV ve yabani Kuşları Koruma (Değişiklik) yasa 
Tasarısının ve patlayıcı Maddeler (Değişiklik) yasa Ta-
sarısının geri alınmasına ilişkin Başbakanlık Tezkerelerid 
Lütfen okur musunuz? 
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KîtTİP -

Sayı: BB/2/85-196-197-198 

Konu; Meclise sevkedilmiş olan Yasa 19.10.1987 
Tasarıları hakkında. - . 1 -

• ' ' • ' „ • »• 

Kuzey Kıbrıs Türk cumhuriyeti cumhuriyet. Meclisi Başkanlığı 
Lefkoşa 

: ilgi- : a) 19/8/1987 tarih ve. BB/2/85-\9,6 sayılıp ; ' 
yazı®ı.z. 

b) 19/8/1987 tarih ve BB/2/85-19^ -sayılı r. «j, • yazımız.j : " 
c) 19/8/1987. tarih ve ŞB/2/85-198 sayılı 

yazımız. 

" İlgi' yazılarımızla Meclise sevkedilen ve haler* * 
ilgili komite gündeminde çbulunan ,1987 Fasıl patlayıcı 
Maddeler (Tadil) yâsa Tasarısı* 1987 Fasıl, 57 Ateşli : 
Silâhlar (Tadil) yasa Tasarısı» ve 1987.Fasıl 65'Av ve 
yabani Kuşları Koruma (Tadil) yasa Tasarısının yenideh 
düzenlenmek maksadıyle Meclis içtüzüğünün 87 (1) Madde-
sine atfen geri alınması uygun,: görülmüştür. 

İçtüzük- Kurallarına göre gereğini saygılarımla 
istirham ederim.- ' 

' " ' ' '' • n -r..<'V • ,. ..... . 

' - . Dr. Derviş Eroglu 
Başbakan 

BAŞKAN - Teşekkür ederim, ivedilik istemleri olan 
yasa tasarıları vardır. '•''.•T: 

270/. 



_ 270 -

Birincisi; Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti yol 
Güvenliği yasa Tasarısının ivedilikle görüşülmesine 
ilişkin Başbakanlık Tezkeresidir;. Lütfen okur musunuz? 

KffTÎP -
Sayı : BB/2/85-207 
*K©nu 1987 Kuzşy-Kıbrıs Türk Cumhuriyeti 21.10.1987 

yol Güvenliği yasası hakkında. 

KKTC* Cumhuriyet Meclisi Başkanlığı, 
L-efkoşa. • ^ 

ilgi: 21.10.1987 tarih ve şb/2/85^207 sayılı 
yazımız. 

İlgi yazımızla sunulan "1987 Kuzey Kıbrıs Türk 
Cumhuriyeti yol Güvenliği yasa Tasarısı", ile Karayol-
larında can ve mal emniyeti yönünden trafik düzeni ve 
güvenligini sağlamak açısından kaçınılmaz olarak zaruri 
görülen emniyet kemeri;, takma ve kullanma ile alkol tes-
biti istenebilmesi hususları ile bu konuda işlenecek 
suçlara uygulanacak cezaları hüküm altına almak nîümkün 
olacaktır. 

Can.ve Mal Emniyeti açısından kaçınılmaz olan 
sözkonusu yasal düzenlemenin bir an önce yasalaşması 
hükümetimizce gerekli görüldüğünden anılan yasa Tasarı-
sı için Cumhuriyet Meclisi içtüzüğünün 86(1) maddesi 
uyarınca ivedilik kararı verilmesi hususunda tavassut-
larını saygı ile istirham ederim. 

Dr. Derviş Eroglu 
Başbakan 

270/. 
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BAŞKAN - Evet sayın milletvekilleri; bu ivedilik 
Yasa Tasarısını oylarınıza sunuyorum. Kabul edenler?.'..* 
Lütfen sayar mısınız? 

evet. 
NACİ T. USAR (Gazi Mağuşa) (Yerinden) - Yol trafikse 

BAŞKAN - Evet, yol trafiktir. 

Reddedenler?... Yok. Çekimser?... Yok. Oybirliğiyle.... 

KATÎP - Bir dakika. 

BAŞKAN - Reddedenler?.*. Lütfen sayın, reddedenleri. 

KATİP - Reddeden 2. 

BAŞKAN - Çekimser?... Yok. Sayar mısınız oybirliğiyle 
kabul edenleri. 

' KÂTİP - "34 kabul, 2 ret. 

BAŞKAN- 2 ret, 34 kabul, oyçokluğuyla kabul 
edilmiştir. 

Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti Bayrak (Değişiklik) 
Yasa Tasarısının ivedilikle görüşülmesine ilişkin 
Başbakanlık Tezkeresi vardır. Lütfen okur'musunuz? 

'272/. 
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KATİP -

Sayı: BB/2/85-120 ' * « — ' • 
Konu: Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti 

Bayrak (Değişiklik) Yasa Tasarısı. 

KKTC Cumhuriyet Meclisi Başkanlığı, 
Lefkoşa. ' . 
İlgi: 19.12.1986 tarih ve BB/2/85-220 sayılı yazımız. 

İlgiTde kayıtlı yazımızla Cumhuriyet Meclisine sevkedi 
len Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti Bayrak (Değişiklik) Yasa Tas 
rısı, Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyetinin ilânından sonra Anayasa 
uyarınca oluşturulan ve Devletin başı olarak öngörülen KKTC 
Cumhurbaşkanının makamını temsil eden bir forsun bulunmaması 
yönündeki Yasal boşluğu gidermek için hazırlanmıştır.. 

KKTC Cumhurbaşkanının îçTte ve Dış1ta Devletimizi tems 
ettiği cihetle Yüce Makamlarını sembolize eden bir Forslarının 
bulunmasını temin edecek sözkonusu Yasa Tasarısının ivedilikle 
yasalaşmasının büyük ve cnemli bir boşluğu gidereceği görüşünd 

Bu itibarla anılan Yasa Tasarısının Cumhuriyet Meclisi 
İçtüzüğünün 86(1) maddesi uyarınca ivedilikle görüşülmesinin 
sağlanmasını saygılarımla istirham ederim. 

Dr. Derviş Eroğlu 
Başbakan 

BAŞKAN - Teşekkür ederim. Sayın milletvekilleri; bu Ya 
Tasarısını da oylarınıza sunuyorum. Kabul edenler?.* „ . 

KATİP - İvedilik istemi Sayın Başkan, 
17 efendim. 
İSMAİL BOZKÜRT (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Ne Bayrağı y 
BAŞKAN - Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti Cumhurbaşkanlığ 

forsu ile ilgilidir* 
Reddedenler?,., Sayar mısınız lütfen. -
KATİP - 20. İvediliği reddedilmiştir. 
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BAŞKAN - Çekimser?... Yok. 20 ret, 17 kabul, "oyçok-
luğuyla -reddedilmiştir. 

Vekâlet yazıları bilgi için okutulacaktır.. 

1. Yurtdışına giden Sayın 'Başbakan1 a Dışişleri ve * 
Savunma Bakanının;vekâlet etmesinin uygun bulunmuş olduğuna 
ilişkin- Cumhurbaşkanlığı"--Tezkeresidir. 

Lütfen okur musunuz? 

•. KATİP - : • " 7V ••: 

Sayı: 191/87 

K .K.T. C Başbakanlığı-, • . 
L e f k o ş a - ' v \ 

' İlgi: 14 Ekim, 1987 gün BB/141/46/l sayılr yazınız. 

14 Ekim, 19B7 tarihinde Ankararya gidecek olan 
K.K.T.C, Paşbakanı Sayırf Derviş Eroğlu^ma, Dışişleri ve 
Savunma Bakanı Sayın" Kenan Atakol'un vekâlet etmesi 
uygundur. 

Bilgi, ye-gereğini saygılarımla rica ederim. 

(İmza.) 
• • • Rauf R.. DENKTAŞ 

Cumhurbaşkanı 
* 

BAŞKAN - 2..Yurtdışına giden Maliye ve .Gümrükler . 
Bakanına, İçişleri,. Köyişleri ve . Doğal .Kayfieklar Bakanının 
vekâlet etmesinin uygun bulunmuş olduğuna ilişkin- Cumhurbaş 
kanlığı Tezkeresidir. 

Lütfen okur musunuz? 

..</274 
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KÂTİP - - • 

Sayı: 191/87 " • . 

K.K.T.C. Başbakanlığı, 
Lefkoşa. 

İlgi: 15.10.1987 gün ve BB/141/76/2 sayılı yazınız. 
•9 

18 Ekim, 1987 tarihinde Ankara!ya gidecek olan Maliy 
ve Gümrükler Bakanı Sayın Mehmet Bayram!a, İçişleri, K^yişle 
ve Doğal Kaynaklar Bakanı Sayın Taşkent Atasayan*m vekalet 
etmesi uygundur. , . , , ,. 

Bilgi ve gereğini saygılarımla rica ederim. 

Rauf R. DENKTAŞ 
Cumhurbaşkanı 

BAŞKAN - Teşekkür ederim. İzin istemleri'bilgi için 
okutulacaktır# 

CTP Lefkoşa Milletvekili Sayın Hasan Sarıca T n m 
yurtdışı izin istemi vardır. 

Lütfen okur musunuz? 

KATİP- - ' " : V ' ' " ' . > . 

• ' | • . • . . .. . 23 Ekim.,.1987-. 

Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti ,Meclis Başkanlığına, 
Lefkoşa. • 

Dünya Sendikalar Federasyonunun (WFTU) Genel Konsey 
üyesi olarak bahsekonu KonseyTin Bükreş!teki toplantısına v 
Prag! da Ko*re halkı ile dayanışma toplantısına katılacağımda 
24 Ekim 1987-5 Kasım 1987 tarihleri arasında izin talep 
ediyorum. 

Bilgilerinize arz ederim.. 
Hasan Sarıca 

CTP Lefkoşa Milletveki 



- 275 -

BAŞKAN - Teşekkür ederim. Bir ek sunuş vardır. 
Toplumcu Kurtuluş Partisi Meclis Grubunun oluşumuna ilişkin 
yazıdır. Bilgi için okutulacaktır. Lütfen okur musunuz? 

KATİP -

23 Ekim 1987 

KKTC Meclis :Başk.anlığı, • • 
Lefkoşa* 

Toplumcu Kurtuluş Partisi Meclis Grubu aşağıdaki 
gibi oluşmuştur 

Grup Başkanı : Erdal Süreç 
Grup Başkan • 
Vekili : Mehmet Altmay 
Grup Başkan 

Vekili • : Alpay Durduran 

Saygı ile bilgilerinize sunarım. 

Erdal Süreç TKP Genel Sekreteri 
-

BAŞKAN - Teşekkür ederim.. 

Sayın milletvekilleri; sıra gündem dışı konuşmalara 
gelmiştir. Dört gündem dışı konuşma istemi vardır. Birisi 
Hükümet adına olduğu için öncelik almaktadır. Diğer üç tanesi 
de İçtüzüğümüz gereği üç taneye söz verileceği için-görüşü-
lecektir. Bu nedenle birinci konuşmacı Dışişleri ve Savunma , ̂  '' 
Bakanı Sayın Kenan Atakol'un Hükümet adına AET konusunda 
olan gündem dışı konuşma istemidir. ' ""•'•• 

Lütfen okur musunuz? 

.../276. 



KÂTİP -

Sayı: DS.,744/80.. . • 

22 Ekim, 1987• 

, İVEDİ ; - . 

KKTC Cumhuriyet Meclisi Başkanlığı'na, 
Lefkoşa. 

23 Ekim,-. 1987 .tarihli Meclis Birleş inende AET konu-
sunda gündem dışı bir kcnuşma yapmak- istiyorum. 

. - Bilgi ve gereğini saygılarımla-, arz ve rica ederim. 

, * . (Kena-n Atakrl) 
? t - Dışişleri ve Savunma--Baka' 

.... BAŞKAN - Buyurun Sayın Kenan Atakol. - - • - -

DIŞİŞLERİ VE SAVUNMA-BAKANI,- KENAN ATAKOL - Sayın . 
Başkan,- değerli mil-letvşkilleri:; bildiğiniz-: gibi;,. AET' ile 
Kıbrıs Rum Yönetimi arasında 1972 yılının Aralık ayında imz 
lanan ve 1-Haziran 1973T te yürürlüğe/, giren Ortaklık Ahlaşııfâ 
s m m bir devamı olarak Topluluk: ile: Kıbrıs Rum Yönetimi , 
arasında gümrük birliği ile ilgili bir uyum anlaşması' 
19 Ekim 1987 tarihinde Luxemburg Tta imzalanmıştır. • 

Ortaklık Anlaşması gereği 1976' yılında başlaması ge 
Gümrük Birliği müzakereleri, sorunun çözümsüzlüğü konusunda 
süregelen siyasî gerçekler ışığında askıya alınmış ve- AET 
tarafından aralıklarla alınan kararlar çerçevesinde ertelen 
AET-Kıbrıs ilişkileri ek. protokollerle idame ettirilmişti;. 
Ancak YunanistanTm, 1980 yılında Topluluğa;tam üye. olması 
bilâhare . topluluğun^ dönem- başkanlığına/- getirilmesi avantaj! 
r m ı .siyasal .amaçlarla kullanarak konuyu ısrarla* takip etmi 
Yunanistan Başbakanı Papandreu, her zamanki şantaj/politika 
çerçevesinde Topluluğun Akdeniz genişleme planlarına karşı 
çıkarak diğer bazı Akdeniz ülkeleri ile yapmayı tasarladığı 
Ortaklık Anlaşmalarını engelleyeceği tehdidi ile AET-Kıbrıs 
Gümrük Birliği müzakerelerinin başlatılmasını sağlamıştır. 



Kıbrıs*m tümünü ilgilendiren konularda, Kıbrıs Rum 
Yönetimi ile yapılan tek yanlı anlaşmaların tarafımızdan 
kabul edilmeyeceğini ve Kıbrıs!taki sorunları daha da derin-
leştireceğini geçmişte çeşitli vesilelerle dile getirmiştik. .•"S 
Bu konuda da, AET ile Kıbrıs Rum Yönetimi arasında sürdürülen* 
görüşmeler süresinde bu uyarılarımızı müteaddit kereler AET 
yetkililerine doğrudan ve yaptığımız beyanlarla ortaya koyma-
mıza karşın anlaşmanın imzalanması Topluluk açısından büyük 
bir talihsizliktir. 

1972 Ortaklık Anlaşmasının 5Tinci maddesi KıbrısTtaki 
iki toplum arasında Topluluk yardımlarından yararlanma 
konusunda herhangi bir diskriminasyon yapılmamasını öngör-
mektedir. Hükümetimiz, AET yetkililerini uygulamada olsun -v -v 
bu maddenin ruhuna uygun hareket etme konusunda çeşitli seviye-
lerde müteaddit defalar uyarmış ve Adadaki siyasi gerçekler 
ışığında Kıbrıs, Rum Yönetimi ile tek yanlı olarak yapılacak bir 
anlaşmanın sözkonusu maddeye,ters düşmekle kalmayı?, şyni 
zamanda Birleşmiş Milletler Genel Sekreterinin gözetiminde 
sürdürülen çözüm bulma çabalarinı da olumsuz yönde etkileyece-
ğini, çünkü, b'yle tek taraflı bir anlaşmadan cesaret alan Rum 
tarafının uzlaşmazlığını daha da artıracağını, elde edeceği 
avantajları siyasal silâh olarak kullanacağını vurgulamıştı. 

Üzüntü ile ifade etmeliyim ki, Topluluk Komisyonu 
Akdeniz işlerinden sorumlu komiseri Kıbrıs Gümrük Birliği 
Anlaşmasının özüne müteallik konularda olduğu kadar temas 
süresi ile ilgili usul konularında da Kıbrıs Türk Tarafının 
görüş, mütelâa ve isteklerini eşitlik ilkesi çerçevesinde kaale 
almamakta ısrarlı bir tutum içinde olmuştur, 

Gerek Komisyon,, gerekse 11!ler tarafından temas 
süresince bize vaki beyanlarda -topluluğun ÂET-Kıbrıs Gümrük 
Birliği!nin Kıbrıs Türklerine karşı bir'silâh olarak kullanıl-
masına izin vermemek kararında olduğu, 1972 Anlaşmasının 
5Tinci maddesiniı. geçerliliğinin teyid edildiği, bu çerçevede 
Topluluğun veya -ll'lerin Anlaşmanın imzası 'sırasında resmi bir 
beyanda bulunacakları ifade edilegelmiştir. 
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Bu beyanlara ve bütün demarş ve çabalarımıza karşir 
Topluluk Adadaki siyasî gerçekleri .gözarrîı ederek 19 Ekim İÇ 
tarihinde Luxemburg!da:Kıbrıs Rum Yönetimi ile - sözkonusu u> 
anlaşmasını .•imzalamıştır. Bu şekilde tek yanlı olarak imza] 
nan bir anlaşmanın' Kıbrıs Türk Halkı açısından- herhangi biı 
geçerliliği veya bağlayıcılığı olamayacağı aşikârdır. 

Topluluk dönem başkanı Danimarka Dışişleri Bakanı 
Jensen!in imza töreninden sonra yapmış olcjşğu açıklamanın 
özü ve- usulü itibariyle bizi tatmin etmemiş olduğunu belir-
mek durumundayım.' _ -

• < «• Kıbrıs Rum Yönetiminin bu anlaşmayı Kıbrıs Türkler: 
karşı kullanma niyetinde olduğu yolundaki endişelerimiz da] 
ilk günden- böylelikle teyid edilmiş bulunmaktadır. Avrupa 
Topluluğu KıbrısTta düşmüş olduğu vahim yanılgının-sorumlu 
luğundan da kurtulamayacaktır. • v 

Geçmiş uygulamalara bakılarak ve yukarıda izah ett 
koşullarda- topluluğun Kuzey Kıbrıs:la pratik düzeydeki ili 
lerini- ne • yönde kullanacağını ancak bu konudaki gelişmeler 
görüldükten . sonra anlaşılacaktır. 

'Aneak' gerek Yunanistan,', gerekse Kıbrıs Rum' Yönetim 
bu anlaşmanın;hükümlerini Kıbrıs Türk Halkına karşı siyasi 
ve ekonomik, bir silah /Olarak kullanacakları kuşkusuzdur.. H 
metimiz', şüphesiz' ki gelişmeler ışığında gerekli tedbirler 
almaktan-" çekinmeyecektir* 

21 Nisan 1987 tarihinde Yüce: Meclisimize bu kürsüd 
yaptığım konuşmada' konu hakkında bütün gelişmeleri özetlen 
elmama•rağmen, -Hükümetimize bu konuda eleştiriler yöneltil 
ve konunun Mecliste' görüşülmesi olanağının yaratılmamış o] 
öne s ü r ü l m ü ş t ü . . - ' • • • / 

•Ancak, siyasi olduğu kadar son derece teknik ve l 
şık bir kenuyu çok büyük bir hassasiyetle yaklaşılması -geı 
görüşünde rian Hükümetimiz, bahse konu anlaşmanın imzalanc 
darı, önce. -konuyu 'Meclis gündemine getirip ? o dönemde konu : 
İlgili genel bir görüşme açılmasını uygun bulmamıştır» Buf 
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için anlaşma imzalanmış olsa bile topluluğun Kuzey Kıbrıs Türk 
Cumhuriyeti1 ne karşı tutumunun ne olacağı henüz açıklığa kavuş-
muş değildir. Bu konuda temaslarımızı sürdürmekte olup uygula-
malarla ilgili olarak Yüce Meclisimizi bilgili kılmaya devam 
edeceğiz. 

Saygılar sunarım. 

BAŞKAN - Teşekkür ederim Sayın Kenan Atakol. 

Sayın' milletvekilleri; Hükümet adına yapılan, .bu ivedi-
lik görüşmesi İçtüzüğümüz- gereği eğer istenilirse siyası,grup-
lara. onar dakikayı geçmemek üzere söz vereceğim, siyasî grup-
lar adına.- Buyurun Sayın Mehmet Altmay. Gündem dışı Hükümet 
adına olduğu için istenilirse verebilirim. Genel görüşme 
olarak değil de Hükümet adına olduğu için grup adına onar 
dakikalık söz verme hakkım vardır. 

MEHMET ALTINAY (Gazi Mağüsa) - Sayın Başkan,, değerli 
milletvekilleri; Toplumcu Kurtuluş Partisi olarak bugünlerde 
yapılan 1 AET ile yapılan, Rum Yönetimi-AET ile yapılan Gümrük 
Anlaşmasının tehlikelerini çok önceden Meclis kürsüsüne getir-
dik ve bu konuda birtakım politikaların oluşturulmasını istedik,. 

Altı aydan beridir, bütçe görüşmeleri vesilesiyle, on-
dan sonra her vesileyle bu konunun önemine işaret ettik ve 
Mecliste, ele alınmasını istedik. Görüyoruz.ki yine_bütün bu 
uyarılarımıza rağmen, Hükümet bir gündem, dışı konuşma ile 
meseleyi geçiştirmeye çalışıyor. Bu konu teknik bir konuysa, 
önemli bir konuysa çok daha ayrıntılı biçimde. Mecliste ilgili 
komisyonlarda gerekirse ele alınması gereken bir konudur. 
Çünkü bu konu, bu anlaşmayı imzaladıktan sonra köydeki çiftçiT, 
yi, fabrikadaki işçiyi, bütün yaşamımızı, günlük her anımızı 
ilgilendiren bir konu olacaktır sıkıntılarıyla, olumsuzluk-
larıyla belki olumlu yanlarıyla. Onun için biz meselenin 
bugün sadece bu gündem dışı konuşmayla bitirilmesinden yana 
değiliz. Bizim de öğrenmek istediğimiz, bilgi alma ihtiyacını 
hissettiğimiz birçok hususlar vardır,. 
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Bu anlaşma imzalanmıştır * Meclise getirilmelidir ve Meclis 
bu anlaşmanın siyasal, ekonomik, sosyal boyutlarıyla bize 
yansımalarını değerlendirmeli, ona göre Meclis olarak bir 
politika ortaya koymamız gerekiyor. Biz bunun, bu .anlaşma 
imzalanmadan yapılmasını istemiştik. Şimdi anlaşma imzalar 
mış, bir tepkiyle bu iş de geçiştirilemez. Hata üstüne hal 
yapmayalım. Bu değerlendirmeler çok önceden teknik konu 
demekle geçiştirilmeden yapılmalı, şimdi bile yapılmalıdıı 
Biz Meclis.olarak bize bu anlaşmanın yansımalarını öğrenme 
değerlendirmek ve politika üretmek durumundayız. Bu anlaşr 
görüşmeleri yürütülürken söyledik. Rum tarafının Dışişler; 
Batenı,. ilgili bakanları Avrupa başkentlerini gezmektedir 
Birtakım gelişmeler ö'luyor. Cumhuriyette bu anlaşmayla ilı 
birtakım siyasal değerlendirmeler vardır. Bütün bunlar Me< 
ilgilendirmez de nereyi ilgilendirir? Bu konularda Meclis 
söylemeyecek de, ne hakkında, ne zaman söyleyecektir? Tab 
-ki, bu anlaşma imzalanmıştır. Toplumcu Kurtuluş Partisi i 
nazarda bu konunun ele almış biçimi Hükümet tarafından • 
eleştirilmiş, ancak Toplumcu Kurtuluş Partisi, Avrupa Eko 
Topluluğunun Güney1le .böyle bir anlaşma yapmakla birtakım 
daha sorunlar eklediğini vurguladık. Dedik ki; tek tarafl 
bir anlaşma olmuştur. Bu anlaşmanın sosyal, ekonomik, -siy 
boyutları vardır. Birtakım sıkıntılar Kıbrıs Sorununa get 
ve bu varılan anlaşma Kıbrıs Sorununun çözümüne katkıda t 
maz. Ama bu,, bir tepkiyle*de aynı biçimde diğer örgütleri 
de yapmış ama, kendi işçimiz bakımından bunlar kesinlik!* 
yeterli değildir. Halkımız bakımından bu konu açık değilc 
Meclisimize açık olmayınca, halkımıza hiç açık değildir. 
bakımdan bugün yapılan bu anlaşmanın ayrıntılarıyla Mecl; 
getirilip tartışılması.gerekir. Meclis, neyle karşı karş. 
kalacağını bilmeli, halk da bilmelidir. 

Sayın Başkan, değerli milletvekilleri; konuşmamın 
başında söylediğim gibi, konu çok önemlidir. -Birçok gelii 
meler bizi gelip aşabilir. Nitekim, bu anlaşma olmadan dc 
söyledik. Geliniz oturalım, konuşalım, birtakım politika: 
üretelim, üstümüzden bu anlaşma geçmeden. Yapamadık. Bun» 
sonra, Gümrük Birliği Anlaşmasından sonra, Avrupa Ekonom. 
Topluluğuna üyelik konusu gelecek. Bunlar gelecek gündem 
'mize, C zaman bu konu da bizi hazırlıksız bulabilir. 
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Yaşamsal öneme haiz bir konudur. Hükümetin kısa bir gündem 
dışı konuşmasıyla geçiştirilemeyecek kadar önemli bir ko-
nudur. Hiçbir gerekçe de bu konunun tartışmasına mani 
olmamalıdır. Hükümet, bu anlaşmayı temin ettikten sonra 
Mecli&e-getirmeli, komisyonlar kurulmalıdır. Bundan önce 
Hükümetin Brüksel'de olsun, Ankara'da olsun, Londra'da 
olsun, bütün temasları, aldığı verdiği bulgularda gelmeli 
ve Meclis bu yaşamsal konuda politikalar üretebilfeıelidir. 
Hem siyasal, hem sosyal, ekonomik açıdan birçok sorunla 
karşı karşıya kalabiliriz. Yapılan açıklamalarda, ihracatı-
mızda kullanacağımız belgelerin ne olacağı belli değildir* 
İhracatımızın hangi sorunlarla karşı karşıya kalacağı 
belli değildir. Böyle bir durumda Hükümetin•alacağı, tedbir-
ler belli değildir. Yine, yapılan açıklamaları izlediğimizde 
birtakım ortak projelerden, birtakım ilişkilerden, örgütler 
arası ilişkilerden söz edilmektedir. Bunlar hakkındaki 
görüş ve politikalar gayet açık, berrak olarak, ortaya çık-
malıdır. Çünkü bu Konu, Kıbrıs Sorununun çözümüyle de yakından 
ilgilenen ülkelerle ilgilidir. Heyetlerimiz her gün. 
Strazburg' a gider. Bu> konular da. konuşulur. Kıbrıs'taki demok-
rasi, insan hakları, çalışanların hakları da bu vesilelerle 
her gün gündemdedir. Onun için bu konu Meclisten uzak tutul-
malıdır. Bugün söylediğimiz ve söyleyeceklerimizi eğer biz, 
Pazartesi'nden önce, Cuma gün en son, anlaşma imzalanmadan 
üç gün önce Mecliste Hükümeti uyardık ve eğer biz bugün söy-
lediklerimizi ve., söyleyeceklerimizi Cuma gün söylemiş olsay-
dık, altı aydır-bu konuyu getirdik. Ondan önce söylemiş 
olsaydık, belki de birçok cfeha lehimize olumlu yankılar 
yaratabilir., birtakım olumlu ortamlar ortaya, çıkarabilirdik. 
Ama bugün yine görüyoruz ki Hükümet, bu konun.un önemine 
binaen daha hâlâ konuyu Meclisten uzak-tutma eğilimindedir. 
Yanlıştır, bu konu bizi ilgilendirir, halkı-; topyekün günlük 
yaşantısını ilgilendirir. Geliniz, bunları ayrıntıları ile 
getirelim, belki özel komisyonlar.kurduralım, olumlu olumsuz 
yanları ile bütün boyutları ile değerlendirelim, çünkü bu 
halkımızı çok yakından ilgilendiren önemli bir olaydır. 
Saygılar sunarım. 
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BAŞKAN - Teşekkür ederim Sayın Mehmet Altınay. 
Buyurun"Sayın Ozker özgür, 

OZKER OZGUR (Lefkoşa) - Sayın Başkan, değerli 
milletvekilleri; çok önemli siyasal bir olayla karşı karşı-
yayız ve ne yazık ki bu^kadar önemli siyasal bir olayda 
resim net değildir* Gayet puslu,figürlerin belli olmadığı 
bir resimle, bir tabl# ile karşı karşıyayız. Bu belirsizlik 
nereden kaynaklanıyor?..'. Açıkça Hükümetin tavrından kaynat 
lanıyor. Hükümet bu konuda ne yapacağını bilememektedir. 
Kendisi bu konuda politikalar belirleyememektedir. Belirsiz 
lik bundan kaynaklanmaktadır. Bu tür konularda ve daha başl 
konularda, her konuda, içe dönük olsun, dışa dönük olsun, 
bütün konularda açıklık esastır. Bugün yalnız Kuzey Kıbrıs 
değil, Güney Kıbrıs.kn ve Kuzey Kıbrıs'ın geleceği ile 
ilgili yani •• bütün Kıbrıs 1 m geleceği ile ilgili bir 
süreç başlatılmıştır. Güneyle yapilan Gümrük . Birliği 
Anlaşması bir sonuçtur. Daha önceden başlatılmış birtakım 
temasların sonucudur, fakat Kıbrısf m geleceğini, tir bütüı 
olarak geleceğini•bu kadar yakından ilgilendiren bü konuyu 
ne yazık ki biz Kıbrıs Türkleri olarak toplumun değişik ka" 
larında ele almış ve tartışmış değiliz. Toplum konuya yabaı 
dır, yani bugün Avrupa Topluluğu,, Avrupa Topluluğuna üyeli' 
Avrupa Topluluğu ile Gümrük Birliği gibi kavramları, yaklaş 
lan, bu toplumun katları iyi bilmemektedir. Çünkü tartışırı-
konusu yapılmamıştır. Sadece birtakım tepki politikaları i' 
tepkisel güdülerle Güney Gümrük Birliği Anlaşması imzaladı 
aman halimiz ne olacak, buna tepki gösterelim. Böyle polit 
olmaz değerli milletvekilleri. Konu çok önemlidir ve konun 
açıklık politikası ile, konunun toplumun her katında ele 
alınması, enine boyuna, derinlemesine irdelenmesi lâzımdır 
Açık oturumlar düzenlenmesi lâzımdır. Meclisin konuya el atma 
lâzımdır. Bırakın toplumda konunun'ele alınmasını, Meclist 
bile ele alınmasını Hükümet istememektedir izlenimini edin 
yoruz. Böyle şey olmsz. Bu kadar önemli bir konunun mutlak 
Mecliste de, toplumun diğer katlarında da ele .alınması, 
kamuoyunun bu konuda verilerle donatılması ve bu konuda Kı 
Türk Toplumunun eğiliminin ortaya çıkması lâzımdır. Bu, bu 
kadar ne yazık ki yapılmamıştır. Gümrük Birliği imzalandı 
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Güneyfle. Biliyor musunuz değerli milletvekilleri, Gümrük 
Birliği imzalanması demek, Kıbrıs'ın Avrupa Topluluğuna üye 
olmasıyla ilgili son aşamaya gelinmiş demektir. Bundan son-
raki aşama tam üyeliktir. Gümrük Birliği demek, üyelik kapı-
sının tokmağının çevrilmiş olması demektir. 0 Gümrük Birliği 
imzalandı, bundan sonraki adım tam üyeliktir. Peki, Güney1in 
Avrupa Topluluğuna tam üye olmasının anlamı nedir? Tam bir 
serbest dolaşım demektir ve Türkiye de Avrupa Topluluğuna 
tam üyelik için başvurmuş bulunmaktadır,. Avrupa Topluluğunu 
oluşturan ülkeler genellikle bir tel4 İrlanda dışında, tümü 
NATO üyesidir. Bağlantısız Kıbrıs;, NATO üyelerinden oluşmuş 
bir Avrupa Topluluğuna, bir topluluğa üye olma yoluna girmiş 
bulunmaktadır. Bu,^bağlantısız Kıbrıs1m statüsüyle bağdaşma-
maktadır. Bağlantısz Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyetimin konumuyla 
da bağdaşmamaktadır*. " Peki, bu konuda' Hükümet ne düşünüyor?. 
Yani Adanın tümüyle bağlantısızlığının sona erdirilmesi 
sirzkonusudur. 

DIŞİŞLERİ VE SAVUNMA BAKANI* KENAN ATAKOL (Yerinden) -
Kiprianu'ya sormak lâzım.. 

• OZKER OZGUR (Devamla) - KiprianuTya ama.ben size de 
soruyorum. Siz ne diyorsunuz?.Ben sizin politikanızı... 

KENAN ATAKOL (Davamla) - Bana ne soruyorsunuz? Ben 
imzalamadım ki anlaşmayı. 

OZKER OZGUR (Devamla)" - Ben sizin politikanızı da, 
bu konudaki politikanızı da öğrenmek istiyorum. Kiprianu'dan 
da öğrenmek istiyorum, sizden de öğrenmek istiyorum. Çünkü 
Güney 1 de iktidarda oysa;, KuzeyT de de, iktidarda sizsiniz. 
Bu konuda Hükümetiniz ne düşünüyor? Yani, bağlantısızlık 
politikasını terk mi ediyorsunuz? Benim sizin tepkilerinizden 
anladığım, Güney?le Gümrük Birliğine gidiyorlar, bizi de 
adamdan saysalar ve biz de taraf olsak, biz .de bu işe razıyız. 

NACİ T. USAR (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Koştura koştura 
gideceğiz. 

•../284 



OZKER ÖZGÜR (Devamla) - Biz de bu işe razıy ız 
demektir. Söylemeye çalıştığınız odur. Yani eğer bizi de taı 
olarak kabul etseler ve biz de bu anlaşmanın altına imza 
atabilsek, Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti olarak veyahut-. 
Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti Hükümeti olarak, biz bu işte 
varız diyorsunuz. Yani Avrupa Topluluğuna Kıbrıs'ın üyeliğiî 
evet diyorsunuz. Kime sordunuz bunu? Halka sordunuz mu? Kıb] 
Türk Toplumu bunu benimsiyor mu, benimsemiyor mu? Yani, sad< 
Güney'in Avrupa Topluluğuyla'Gümrük Birliğine gitmesine tepl 
göstermekle bu iş bitmez değerli milletvekilleri. Konu çok 
daha büyük boyutludur ve geçen gün, Salı günkü Cumhuriyet 
Gazetesinde bir haber yayınlandı. Onu değerli milletvekille-
rinin dikkatine getiriyorum. Avrupa Topluluğunun üç- büyüğü, 
İngiltere, Fransa ve Batı Almanya Kıbrıs konusunda özel ve 
gizli bir plân hazırlamışlardır Avrupa Topluluğu içinde ve 
amaçları Kıbrıs Sorununu Avrupa Topluluğu potasında eritmek 
tir.; Haberi veren kaynak, diplomatik çevrelerle yaptığı tem 
larda, bu haberin büyük oranda doğru olduğunu iddia etmekte 
Peki, Avrupa Topluluğuna üye olmak için başvurmuş 0zal 
Hükümetinin bu işlerden haberi yok mudur? Haberi olmadığın 
biz inanmıyoruz. Birşeyler kaynatılmaktadır. Avrupa Toplulu 
çerçevesinde birşeyler kaynatılmaktadır ve haberi veren 
ilgili muhabir demektedir ki, Avrupa Topluluğu J^iud'e serbe 
dQ1ŞŞI^ sozk'onusudur. ".Bunu Türkiye'ye sağlayacağız ama 
Türkiye de Kıbrıs'ta Güney'le Kuzey arasında serbest dolaşı 
razı olacaktır. Bu, bugünkü Hükümetin politikası ile, söyle 
dikleri ile, savundukları ile ne oranda bağdaşmaktadır? Büt 
bu sorular değerli milletvekilleri yanıt beklemektedir.' 
Açıklık politikasından kaçınılmamalıdır, Meclis konuyu "ele 
almalıdır, enine boyuna tartışmalıdır, birbirimizden korkma 
dan, çekinmeden görüşlerimizi ortaya koyalım. Avrupa Toplul 
ğuna bir bütün olarak nasıl bakıyoruz, toplumumuzun eğilimi 
nedir, bunlar ortaya çıksın ve bütün uygar tcıplumlar gibi 
tartışarak birtakım sonuçlara varalım. Benim diyeceğim budı 
değerli milletvekilleri. Saygılar sunarım. 

BAŞKAN - Teşekkür ederim Sayın Ozker Özgür. 



DIŞİŞLERİ VE SAVUNMA BAKANI KENAN ATAKOL (Yerinden) -
Sayın Başkan; çek kısa olarak açıklama istiyorum. 

BAŞKAN - Buyurun Sayın... 

KENAN ATAKOL (Devamla) - Talep- var .efendim. 

-. BAŞKAN - Evet, buyurun Sayın Kenan Atakol. . 

DIŞİŞLERİ VE SAVUNMA BAKANI KENAN ATAKOL - Sayın 
Başkan, sayın milletvekilleri; bu konuda özellikle, daima 
muhalefete karşı açık olduğumuzu burda bir k-ez daha belirtmek 
isterim. Muhalefetten hiçbir şey saklamadık. Yapılan müzakere-
ler, AET ile ilgili yapılması öngörülen anlaşma metni, muha- •• 
lefetteki arkadaşlarımıza verilmiştir. Kendilerinden hiçbir 
şey saklamadık. Bu bir. 

İkincisi de; bugün AET, Kıbrıs Rum Yönetimi" ile bir 
anlaşma imzalamıştır. Kıbrıs Türk.tarafı ile bir anlaşma imza-
lamamıştır. Dolayısıyle Sayın Özgür1ün söylediği halka sorma-
dık, halka danışmadık meselesinin ilgisi yok. Biz birşey yapma-
dık. AET ile bir anlaşma imzalamadık, bir sözleşme imzalamadık. 
Halka neyi soralım, ne diyelim halka? AET, Kıbrıs Rum Yönetimi 

NACİ T 0 USAR (Bazi Mağusa) (Yerinden) - AET 'il'e ilgili 
siyasetinizi. 

KENAN ATAKOL (Devamla) - Kıbrıs. Rum Yönetimini 
muhatap almış, Kıbrıs Rum Yönetimi ile müzakere yapmış, Biz 
AETfye Kıbrıs Rum Yönetimi ile bir anlaşma yapılması demek, 
Kıbrıs Rumlarını daha da katılaştıracak ve Kıbrıs'ın çözümlü-' 
lüğünü daha da güçleştirecektir. Bunu söyledik ve söylemeye 
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devam ettik. Dedik ki 'Rumlar bunu bir silâh olarak kullana-
caklar. 1972 Anlaşmasının 51 inci maddesinin sarihliğine 
rağmen, açıklığına rağmen AET'nin Kıbrıs'a yapmış olduğu 
yardımların %98!i yine Rum tarafına kanalize edilmiş, onlar 
tarafından kullanılmıştır. Yazılı olmasına rağmen dedik 
uygulanamadı. Şimdi çok kısa bir cümle ile, bir beyanatla 
AET, bu yapılan anlaşmanın bütün Kıbrıs1a uygulanacağını 
söylemiş. Bu ne kadar geçerli olur, nasıl uygulanır bilemey 
Beklşyip göreceğiz. Eğer Meclis gerçekten bir-genel görüşme 
yapmak isterse, biz yaparız. Bundan kaçınacak hiçbir şey yo 
Ama burda söylediklerimizin ötesinde ne diyeceğiz? Yeni 
anlaşma metnini görelim, gelsin, hep beraber oturalım konu-
şalım, metni görelim, eğer hakikaten tartışılma istenirse 
Mecliste, tartışırız. Anlaşmayı tartışalım diyorsunuz... 

ERDAL SÜREÇ* (Lefkoşa) (Yerinden) - Sayın Bakan? 
metnin dışında Hükümetin görüşü nedir bu..konuda? 

. ı • 
KENAN ATAKOL (Devamla) - Hangi konuda efendim görü-

şümü istiyorsunuz? 

ERDAL SÜREÇ (Devamla) - AET konusunda görüşünüz 
nedir? 

NACÎ T. USAR (Gazi Mağusa) (Yerinden) - AET. .konuşur 
siyasetiniz nedir? 

KENAN ATAKOL (Devamla.) - AET ile ilgili bizim bir 
siyaset ortaya koymamız... 

NACÎ T. USAR (Devamla) - Eşit muamele diyorsunuz. 
Sadece eşit muamele ile mi kalıyor? Bunun ekonomik, sosyal, 
siyasal sonuçları vardır. 
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FADIL ÇAĞDA (Girne) (Yerinden) - üretilmiş ...politika-
nız var mı efendim? 

KENAN ATAKOL (Devamla) - Efendim? 

NACÎ T. USAR (Devamla) - Yani budur önemli olan. 
Biz bunları tartışmak istiyoruz sizden, yoksa metin... 

KENAN ATAKOL (Devamla) - Hep üretilmiş politikadan 
bahsediyorsunuz efendim. Hep üretilmiş politika. Ben size 
diyorum ki AET Kıbrıs Rum Yönetimini muhatap alıyor, Kıbrıs 
CumhuriyetiTnin meşru hükümeti budur diyor. Ben onlarla 
müzakere ederim diyor, sizinle müzakere etmem. Ancak size 
bilgi veririm, sizin görüşlerinizi- alırım diyor. Başka 
birşey söylemiyor. 

NACİ T o USAR (Devamla) - Demek ki AET1nin kapısını 
çalıyoruz efendim. 

KENAN 'ATAKOL '-(Devamla) - Çalıyoruz tabiî efendim, 

NACÎ T. USAR (Devamla) - Ne maksatla çalıyoruz? 
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K E N A B A T A K C L (Devamla) - Çalıyoruz. Çünkü, ortada 1 
siyasi sorun var bu memlekette. Kiyoruz ki, eğer sis Kıbrıs 
bir müzakere yapaca'ısanıs, Kıbrıs'la herhangi bir birlik iç< 
risine gireceksiniz Kıbrıs'ta iki taraf vardır. Çözülmemiş • 
sorun vardır bu memlekette. iki tarafı da ııul'-atap alacaksın: 
diyoruz. Cnu söylüyoruz, iki tarafı da muhatap al nadan yana. 
.erhangi "bir anlaşma bu e al eke t e, Kıbrıs'a yardımcı olmaz. 
söylüyoruz. Politika "budur, • .aşka neyi diyeceksin adama, ? 
Seni diyor... 

CSKEm CKGüm. (Lefkoşa) (Yerinden) - ••îuhatap alırlar 

biz ne diyeceğiz kendilerine? 

K E N A N A T A K C L (Devamla) - Kubatap alırsa tartışacağ 
efendim, u-örüşlerimi ortaya koyacağını. 

NÂ.Cı T. K S A E (3:izi -iagusa) (Zerinden) - Dirkaç def 
alındı zaten. 

..-•AŞKAN - Evet. . . 

AL,; A Y B U E D U K A M (Lefkoşa) (Yerinden) - Kir genel 
görüşme yamalı-a ve bunları konuşalım. 

A AŞ KAN - Evet Sayın .Kakan. 

:,EAAN A TÂ KG L (Levanla) - Yamarız efendim. Gelsin 
anlaşmanın aetni sayın milletvekilleri; gelsin, beraber ba" 
metne, görüşelim ondan sonra tartışmak isterseniz tartışırı 
Kiz kazırız tartışmaya. 

:-;ÂŞKAN - Teşekkür ederim Sayın Kakan Kenan Atakol, 

F P K I L ÇAGKA (Girne) (Yerinden) - Kıbrıs konusunda 
söz verdiydiniz Sayın .akan. Kıbrıs konusunda da genel göri 
için söz verdiniz bu meclise. 
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P E N A N A T ALI OL - iaıarız efendim. Onu da yakarış, 

F A D I L ÇAĞDA (Devanla) - Yaptır t uadınız « 

K A Ş K A M - Sayın milletvekilleri; ikinci gündem dışı 
konuş na istedi Toplumcu Kurtuluş .-art is i Gazi Mağusa Milletvekili 
Sayın Hüseyin Angolemli1nin "Mağusa ilçesinin posta ve telefon 
sorunları"na ilişkindir. Lütfen okur musunuz? 

KATIP -
16.10.1987 

Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti 
Cumhuriyet Meclis Başkanlığı, 
Lefkoşa. 

Mağusa ilçesinin posta ve telefon sorunlarına ilişkin 
gündem dışı bir konuşla yapmak istiyorum. Gerekenin yapılmasını 
saygılarımla rica ederim. 

'1 üs ey in An gol emi i 
T O ^ I U J C U Kurtuluş Partisi 

Mağusa Milletvekili 

KAŞEAN - Duyurun Sayın Hüseyin Angolemli. 

HÜSEYİN ANGKLEMIM (G-azi Mağusa) - Sayın Kaş kan, sayın 
milletvekilleri; bakan burcıa yok a la eskisi "hurdadır. 

MALİYE VE GÜMRÜKLER .,KPAKI MEHMET KAYnAM (Yerinden)-
Yenisi seçildi. 

' H Ü S E Y İ N ANÜK-LEMLI (Devamla) - Evet. Keğerli arkadaşlar; 
insanlık t.ırikinde haberleşme, Haberleşmenin yeri çok önemlidir 
ve öu konuda devamlı olarak yenilikler birbirini islemektedir. 

TARIM VE. ORMAN SATANI AYTAÇ ...EŞEŞLER (Yerinden) -
ialiba .bir, iki telefon konuşması yakamadın Angolemli. 
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gelişmişlik düşeyleri fareli ülkelerin haberleşme, iletişim 
düzeyleri de çeşitlidir. Gyle ülkeler vardır ki, telefon 
sorun değildir, iiektumlaş ma hiç değildir, onların' böyle- sor 
lan da yoktuk. Ama, öyle ülkeler vardır ki bir telefon 
taktırmak için yıllarca sıra bekler. Bu da pek önemli değil 
ama, öyle ülkeler vardır ki, telefon taktırmak ve yal" ut ha De 
leşmeden yararlanmak için' ülkemizde olduğu gibi sıradan baş 
yerel ölçütlerden başka birtakım eylemlere girişmesi gereki 
Bizim ülkemizde değerli arkadaşlar/ bugün haberleşmeden yar 
lan.a&k için mutlaka bir ara bakandan geçmek gerekirdi. Son 
zamanlarda bu da değişmiştir. iktidar partisinin örgütlerir 
vize ..almak gerekmektedir. Efendim? ... 

jjkt&IN ABBULLAI (Gazi Dagusa) (Yerinden) - Iü!ıtard< 
vize alacaksın. : 

DÜŞEYİN AB'&muEflLI (Devamla) - Yurttaşlar.'.. 

BAYINDIRLIK, uLi^TIBDu. YE TURİZM BuDANI Nü İF .r, d. 
(Yerinden) - İyi özetlerseniz biz de 

rUGSYiN ADDCLBDLi (Deva îlO - Daha gelmedim henüz 
size. Yurttaşlarımız vergilerini bir tamam vermektedir. & 
karşılığında da hisıamet görmek isterler. Bugün, ' ülkemizde 
öyle midir? Bugün, ülkemizde su parasını ödersiniz, ama sı 
•tuzlu akar. dugün ülkemizde trafiğe çıkarsınız, yol paranı 
ödersiniz, verginizi ödersiniz ama yollar delik deşik ve 
kazaların da nedenlerinden biri de bu bozuk yollardır. 

Değerli arkadaşlar; ben bu konuşmamda özellikle 
Makusa .ilçesinin telefon ve mektup sorununa değineceğim. 
Telgraftan söz etmeyeceğim, çünkü telgrafla mektubun M ç b 
farkı kalmamıştır. Biraz önce dediğim gibi telefon edinme 
gerçekten insanlık adına utanç verici durumlar mevcuttur. 
Derkes önceleri inandı, sıraya girdi, ama sonradan mamur1 
ki sıranın hiçbir kıymeti' yoktur ve bugün yüzlerce insan 
daha sıra beklemekte, ve bu yolu aşmak için de Ulusal Bir 
Partisinin bölgedeki örgütlerine başvurmak durumunda bire 
maktadırlar.-



Değerli arkadaşlar; bütün "bunları bir yana bırakalım 
ve gelelim telefon hizmetleri tîağusa İçesinde nasıldır, ne 
düzeydedir? Lir zamanlar Londra Türklerini dolandıran biri 
çıkmıştı Gi'rne bölgesinde . Aynı abartman dairesini Londra1 ya 
gitmiş ve ordaki Türkleri kandırarak 10 kişiye satmıştır. kugün 
arkadaşlar, ülkemizde telefon işine baktığımızda aynı durunla 
karşı karşıyayız. ^ugün telefon sahipleri dolandırılmıştır 
resmen. kendilerinden vergileri almıyor, kira paraları alınıyor 
ama bir telefonu onlarca kişiye devlet kiralamış durumdadır, 
augün bir ılağusalı telefon etmek için yok bir defa, yok on 
defa,' yir^ıi defa ahizeyi denemek durumundadır. 

ikincisi değerli arkadaşlar; telefonu aldığınızda 
nutlaka başka iki kişinin konuşmasını duymaktasınız. Bugün bu 
ilçe nisdeki insanlarımız telefon konuşmalarının $100 dinlen-
diğine inanmaktadırlar ve hiçbir yetkili başta Bâkan olmak 
üzere çıkım .la bu utanç verici olay için bir önlem almış 
durumda değildir. Ealbuki anayasamızın 211inci maddesi; 
"herkes haberleşme özgürlüğüne sahiptir, haberleşmenin gizliliği 
esastır" demektedir. Ve bunu -devlet, bu güvenliği Devlet 
•s' ğlamak durumundadır, iütün telefonlar istisnasız dinlenmektedir 
ve buna da devlet seyirci kalmaktadır. Lu insanlık adına bir 
rezalettir değerli arkadaşlar. Laşka ülkect • olsa Igili bakan bir 
saniye bile koltuğunda oturmaz. Ya istifa eder, ya görevinden 
alınır. Langi çağda yaşamaktayız ve insanlarımızın konuşmaları 
başkaları tarafından dinlenecek ve koltuğunda oturan Lakanlık 
da buna seyirci kalacaktır? 3u konuda Hükümeti ivedilikle önlem 
almaya çağırıyorum. Eatlarmış yüklüdür. Ne dernek katlar yüklüdür? 
Yoktu 10 yıl önce böyle rezaletler. 3i ima i niye vardır? Çünkü 
önü ,ıüze gelene telefon verdiniz, asıl kakları olanlara bugün 
git, yarın gel, ama olmayanlara, sizden olanlara, arkası 
olanlara da durmadan verdiniz. İnsanlar vardır yıllardan beri' 
telefon bekler alamaz, dilekçe vermeden de heıen alanlar 
vardır. Tabiî • sayın arkadaşlar bu, bundan önceki kakan zamanında 
oluşmuş ve bugün kokuşmuş durumdadır. Yine herkes, haberleşme • 
özgürlüğü vardır herkes için der Anayasamızda. Var mıdır? Ne 
acıdır ki yoktur sayın arkadaşlar. Yoktur. Bir kere mektup!aşıa, 
mektuB alma bir sorundur. Milletvekillerine sorsanız gönderilen 
bir mektubu bir hafta sonra- almaktadır. Geri döndüğünde bugün, 
belki de bugünkü gündemi alacaktır.Tersönel mi mi yoktur? ... 
Vardır. Yeterince personeliniz de vardır. Niye bu hizmetler 
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verilmiyor? Köylerde, özellikle Köylerde bu Liz jet sıfırla? 
ve bir de üstelik mektuplar açılıı okunmaktadır, haberleşme 
özgürlüğü kalmamıştır. Ezellikle luhaleıet taraflısı olan yi 
taşlarımızın haberleşme özgürlüğü kal kamıştır, Ne demektir? 
gelecek benim üye a ve diyecek ki sakın, lütfen bana martini: 
tebrik kartını göndermeyiniz. Kangi ülkede yaşarız sayın ar! 
Ne demektir bu? Çünkü diyor okuyorlar, tarafım meydana çıka: 
katen ülkemizde baskı, şiddet ve terör başını aldı--gitmekten 
Dunları sayın-• arkadaşlar yaşadığım için anlatıyorum, Geçeni^ 
basında çıktı/ s sim de vereceğim. Çünkü basan böyle şey yok" 
derler. Geçenlerde değerli arkadaşım Sayın Veziroglu ile J S* 
^eyin.. köyü olan Yeni moğaziçi'ne gittik, bir ay önce. Bir k 
bir arkadaşımıza rastladık. Ve kendisine dedik ki "nerdesin 
çalışın?" "Sala .iis * te çalışırımi!dedi , "artık sizden vazgeçti: 
"Ulusal Kirlik1 e yazıldım" dedi. "Kiyd?"dedik. ffı usura bal- rıa 
"ekmek meselesi." mu kadar. birşey söylemedik ve ayrıld 
Saoahleyin ilgili arkadaş bizim marti binasının kanısında K 
sabamın sekizinde, j^edim "ne v;ar,erkalde tekrar yuvaya mı . 
"-'•ayır kocam" dedi, "'sabahleyin" diyor" Salarıis f e işbaşı ya 
gittim",Deîi de turizm mevsimin en yeğun oldağu bir samanda, 
ve oradaki yetkili kendisine "iş azlığı nedeni ile işinize 
veriyorum" demiş. Tabii bu arkadaşımız otelde iş azlığının 
dığının bilincinde olduğundan "öyle şey olmaz" dedi. çk>aşka 
mesele vardır." "Nedir" dedi 9 "bea" dedi " artık size geçti 
Ve cevap. 'k-.kşam muhalif milletvekilleri ile görüşüyordun, 
sonra bir kere daka buraya gelme, işine son veriyorum" dedi 
arkauaş köyünde şimdi çoban olmuştur, "teki de bugün o^lami 
Oteli f nde görev yapmaktadır. 

Sayın arkadaşlar; ülkemizde 'işte böylesine bir bas 
vardır, muoun adı olsa olsa terör olur. Ne demektir bu? Yur 
taşlarımız muhalif milletvekillerine konuşamayacak. Yurttaş 
kendi bağlı olduğu partisinden bir tebrik kartı ala -iayacak 
Kakan koltuğunda rahat oturacak, köyle, bu insanlık suçudu 
sayın arkadaşlar. Ya bu konulara edilirsiniz ya bu konulard 
sizi dünyaya bildiririz, aaşka çaremiz yoktur. Kise ülkemiz 
yaşanmaz duruma getirmeye hiç hakkınız yoktur ve bunun da t 
mutlaka bir gün vereceksiniz. Kaçamazsınız. 

NACİ T. USAR (Gazi Kağusa (Yerinden) - Bravo 
^ngolemli. 
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HÜ3EYİN ANGCLEHLİ (Levamla) - Keğerli arkadaşlar; "bu 
ülkemizin -baş sorunu olmuştur, "insanlar eskiden bu kadar 
bizlerden kaçmazlardı. Eskiden bu kadar yaşamlarından, bez iç-
mişlerdi . 

a ^ A Y K ^ I . H U I K ULAŞ Tl di ÎA 7E TKı... HH LÂILINI 
(Yerinden) - ümitlerini kestiler sizden de onun 

P A A I L Ç A G L A (Girne) (Yerinden) - Halkı umutöüsluğa 
iktidar itiyor 3aym ^akan. 

KU3EY;M ANGuLEHLİ (Devamla) - ların görürsün'sen neyi 
ne-rden keserler, görürsünüz yarın 3 ay m Bakan siz. 

K A L I F BIAIMAN (Levamla) - Kendileri istiyor.Çünkü. 

H Ü S E Y İ N ANKCLEI'ILI (Levamla) - Görürsünüz sis yarın 
neyi nerden keserler. 

İL, LİF YCAIIAN (nevamla) -idareden sisi kestiler, 
Kalk gitmiyormuş yanma. 

K Ü 3 E Y I N A N G O L E H A I (Levamla) - . ugiin önleyebilirsiniz 
ama yarın önleyemeyeceksiniz. 

N A L I F KCRAIAN (Devamla) - Kaya! etme. 

HüSEYıN aKGCLLAILI (Levamla) - Hayal etmeyin değil de 
sizi biz de kurtaramayacağız, dünyada bu denli baskı uygula-
yanların sonuçları ve akıbetleri bellidir. Hiçür zaman da 
başarılı o1a mamış1ardır. 

E^GUN YEK... j (Lefkoşa) (Zerinden).- ipe gidecekler, 
ipe. -

HÜSEYİN ANGCLEHLI (Lavaşla) - Lir dönem olabilirsiniz. 
Bırakınız insanlarımız dilediği gibi davransınlar, mecbur-
sunuz olanak yaratacaksınız.' ve Herkes özgürce Anayasanın 211 inci 
maddesinde dendiği gibi mekt'uplaşab İsin. • 

NACİ TO USAII (Devamla.) - Kekmet Bayram hazırlanır 
nefes alma narası alsın "alktan. Bir de nefes parası vermiş. 

H A K ı F 3 C K K A N 
için. 



h?JS Y" II AN J-CLSML.Z (Devamla) - .. ir de ülkemizde 
telgraf varmış. Vazgeçin bu işten de. Ayıptır. Yoktur telgraf 
Mektupla aynı anda gelir ve gidiniz telgraf dairesine, sorunu-
ma mektup, ha bu. Ne fark eder? Nedir yani srs müdür bu? 
-erkes bilsin. Geçenlerde keyar :ıudulu: kir öğrencimiz, valizi 
kaybolmuş, acele İstanbul'dan bir telgraf çekti, arkasına biı 
de mektup attı aynı anda çünkü ne olur, ne ol.îaz, telgraf 
ulaşmayabilir. ikisi da aynı anda geldi. 15 gün sonra ikisi 
de aynı anda geldi. Ne kıymeti var bunun şimdi? Söyleyin 
yurttaşlarımıza bilsinler. 

N A C I T . USAIT {Gazi M A K U S A ) (Yerinden) - . osta 
lıız metlerini itimat ve Kombosf a ikale ettik, devrettik 
artık. 

EüJEYIN ÂNGCLEMLI (he var ila) - nu da söyleyeceğim z 
^ağusaf da da artık posta denen itimat 'tır, İ^i :iatf tır artık 
arası olan ıe k t up 1 a ş ab i 1 i r, parası olmayan da böyle korku. i 

sinde giüi m de nektuL: larmı arayabilir. 

F A J I L Ç A G ^ Â (GirNE) (Yerinden) - ".raketleri tırlar G 

yor onu da ib nal etmeyin. TT yerine tırlar devreye s o kul uy 

GAŞOJÎ - Sayın aüseyin Ângolemli; vaktiniz dolmuştu 

küGkYTN AİIGOL.'ÎIIıLı (nevamla) - bitiriyorum Sayın kaş 

EmGUN VkZbi (Devamla) - Yer bulurlarsa feribotta. 

GAŞkÂN - kğer as kaçarsanız oylayayım. 

Y U S E Y İ N A N G C I J E M L İ (kovamla) - Sayın iaşkan, sayın 
milletvekilleri; sözlerimi şöyle kan atmak isterim, hükümeti 
ivedi olarak göreve çağırıyorum. Magusa halkı özgürce telef' 
konuşması ya adak ister. Anayasanın aberleşmenin gizliliği 
esastır" lakaesinin uygulanmasını ister ve özellikle yurtta 
1 arımız serbestçe emin olnak ister mektupları açılmayacak, 
görülmeyecek ve zamanında bu hizmetlerden yararlanmak ister 
Saygılar Sunarım. 
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BAŞKAN - Teşekkür ederim Sayın Hüseyin Angolemli. 
Buyurun Sayın Bakan. 

BAYINDIRLIK, ULAŞTIRMA VE TURÎZM BAKANI NAZÎF 
BORMAN; - Sayın Başkan, sayıh milletvekilleri; Büyük bir 
hayal gücü ile senaryo hazırlamakta usta bir arkadaşımızı 
izledik. 

HÜSEYİN ANGOLEMLÎ" (Gazi Maguşa)(Yerinden)- Ne 
hayal gücü? Her zaman böyle söylersiniz/ Hayal mi bu? 
Örnek de vereyim ben size isterseniz. 

NAZÎF BORMAN (Devamla)- örnekleri getirin bize. 

HÜSEYİN ANGOLEMLÎ (Devamla)- Getiririm. 

NAZÎF BORMAN (Devamla)- örnek vermeden burda 
hayalci konuşmalarla ve ülkenin ne durumda olduğunu 
haberleşmede veyahut diğer'konularda takip etmezseniz 
ve burda hiç, bilinçsizce bir konuçma yaparsanız, elbette 
size cevap vereceğiz. 

HÜSEYİN ANGOLEMLÎ (Devamla)- Ver. 

NAZÎF BORMAN (Devamla)- Şimdi müsaade edin de bu 
yaptığınız konuşmaya yanıtımızı size verelim. 

HÜSEYİN ANGOLEMLÎ (Devamla)- Yanıt verin, hakem 
kamuoyudur. 

NAZİF BORMAN (Devamla)- Ve hayal ederek de senaryo 
hazırlamayın burda. 

HÜSEYİN ANGOLEMLÎ (Devamla)- yanıt ver de. 

NACİ T. USAR (Gazi Magusa)(Yerinden)- Ben bir gün 
Magusa'da Ferdi Arkadaşla telefonda konuşurken, ansızın 
Taşkent girdi araya üçlü bir konuşma yaptık. 
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NAZİF BORMAN (Devamla)- B'iz izah edeceğiz. Yani onla 
yoktur diye bir konu yapmadım ben, birşey söylemedim, onu 
açıklayacağız zaten. . 

BAŞKAN - Dinleyelim efendim-, bir açıklama yapacak 
Sayın Bakan bu hususta, o konuya gelince. 

NACÎ T. USAR (Devamla)- Herkesin sırları da açığa 
çıkacak. 

NAZÎF BORMAN (Devamla)- Şimdi bu ülkede haberleş-
menin, özellikle Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti'nde telefor 
haberleşmesinin ne gibi imkânlarla kurulduğunu bir millet-
vekilinin bilmesi lazım. 1974*ten sonra hangi cihazlarla, 
hangi santrallarla ve nasıl yapıldığını bir milletvekilini 
bilmesi lazım. Yani bu cihazların•özellikle Mağusa santra-
lının çok eski bir yapım tarihi olduğunu- bilmeyen arkaâaş 
yoktur tahmin ederim, ikinci Dünya Harbinin bir santralıda 

HÜSEYİN ANGOLEMLÎ (Devamla)- 13 sene geçti, ne yapt 

NAZİF BORMAN (Revamla)- Müsaade et cevabımızı verec 
size... Dolayisıyle o zamanki teknik imkânların ortaya çıkaı «r .i . ' 
dığı bu santrallarda birtakım teknik arızalar her zaman 
mümkündür ve. konuşmaların karışması da doğaldır.. Ama. bunu 
bahane, ederek, telefonları dinliyorsunuz şeklinde bir yargj 
varmak ve ithamda bulunmak en basit tabiri ile ciddiyetter 
uzaktır. .. 

HÜSEYİN ANGODEMDİ (Devamla)- Dinleniyor. Sayın Bakar 
dinleniyor. Nedir sizin dediğiniz? . .. 

-..NAZÎF BORMAN (Devamla)- Dinlenmiyor efendim. Kasıt" 
olarak hiçbir servisimizde de ... 
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HÜSEYÎN ABGOLEMLÎ (Devamla)- Halk dinliyor birbirini 
Sayın Bakan. ' 

NAZÎF BORMAN (Devamla)- 0 zaman çok gizli konuları-
nızı. telefonda konuşmayın. 

HÜSEYÎN;ANGOLEMLÎ (Devamla)- Ne kurdun o telefonu 
o zaman? 

ÇETÎN VEZÎROG-LU (Gazi Magusa) (yerinden)- Çaresi 
yok mu? • •• •• \ 

HÜSEYÎN-ANGOLEMLÎ (Devamla)- Çaresi maresi yok.. 

NAZÎF BORMAN- (Devamla)- Caresi var efendim, çaresi 
var. o çareler de düşünülmüştür. Siz herhalde basını'da 
izliyorsunuz, Hükümetin yaptığı ilânları da izliyorsunuz 
ve bir telefon sisteminin, bir telekomünikasyon ağının * 
bu günlerde yılbaşından sonra yeni bütçe ile de kurulmaya 
başlanacağını izlediniz, bunu biliyorsunuz. Tam 2 yıldır 
master plânı yapıldı, ana f-lân uygulamalarına geçiliyor, 
bu-yılki bütçede tedbirleri alınmıştır ve 1 ooak'tan 
sonra telekomünikasyon hizmetlerinin modernleştirilmesine 
başlanacaktır ve birinci de başlanacak yer MagusaTdır. 
Çünkü hakikaten.santralı çok kötüdür ve bundan daha fazla 
hizmet vermek o santralla mümkün değildir. Bi^ o bilince 
vardığımız için çok süratle ve büyük parasal kaynağa da-
yanmasına rqgmen bu haberleşme sisteminin insanımı'za 
yarar sağlayacak şekilde kurulması için de bütün' faali-
yetlerimizi yürütmekteyiz. Bunu biliyorsunuz. Bunları 
her gün ilan ediyoruz. "Her gün beyanat veriyoruz ve söy-
lüyoruz. Bu Mağusa'da olduğu, gibi, Güzelyurt'ta da* 
•Girne-» de de, başka yerlerde de aynıdır. Ve kapasite 
yönünden de sıkıntılar büyüktür. Bugün Girne'de telefon 
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takmak isterseniz bir tek telefon takamazsınız. Magusa!da 
da aynı. Taksanız bile bahsettiğimiz teknik müşkülâtlar 
vardır. Dolayısıyle arzulanan hizmet teknik yönden ve-
rilememektedir. Bu böyle. Ama bunların pkinlaması yapıldı, 
tedbirleri alındı. Kamuoyuna da ilan edildi, Meclisin de 
bilgisinde ve dolayısıyle bütün bunlar olurken bunları 
yani yeni çıkmış gibi veyahut telefonlar haberleşme hürri-
yetini tehdit edecek şekilde kasıtlı dinlenmektedir .şek-
linde bir konuşma yapmak bence uygun değildir/Çünkü o te-
lefon dinlenmesi bir teknik hadisedir, yani hatların bir-
biri ile karışması, konuşmaların karışması insan unsurunun 
arada olmadığı bir şekilde olmaktadır. Dolayısıyle haber-
leşme hürriyeti, gerek Telekomünikasyon Dairesi, gerekse 
başka' kimse tarafından engellenmemektedir. Bunun böyle 
bilinmesi ve" söylüyorum. Varsa birisi iddia edecek.telefon 
dairesi vesaire telefon dinliyor, dinletiyor, çıksın ortay 
iddiasını yapsın. Bu kesinlikle hilafı hakikattir. Hiçbir 
zaman hakikati ifade etmemektedir. Dolayısıyle çok ucuz 
politika yapmak için bu kürsüye çıkarak kamuoyuna mesajlar 
vermeyin. Kimse size aldanmaz. ondan sonra arada oradan 
battınız, oradan çıktınız, yollar delik deşik dediniz. 
Doğru, yollar delik deşik. Bir yolun bir ekonomik ömrü 
vardır, yollar için de yaptık planlamamızı, onu da ilan et 
Bunları biliyorsunuz. Bildiğiniz halde kalkıp buradan tenk 
yapmayı da bir politika sayıyorsunuz. Ama ... 

HÜSEYİN ANGOLEMLİ (Gazi Magusa)(yerinden)- yapacağı 
Begenmeseniz de yapacağız. 

NAZİF BOPMAN (Devamla)- pek tabii, yapabilirsiniz. 
Ama önemli olan bir konuda yapınız, yani tedbiri alınmış, 
yatırımları başlamış bir konuda buradan tenkit yaptığı-
nızda hiçbir çağrışım yapmaz. Bunu size söyleyeyim. Gerek 
karayollarının master planı yapıldı, beş yıllık, on yıllık 
planları yapıldı, hangi yolun ne gün başlayacağı, hangi 
yola kaç para harcanacağı, bunlar hepsi yapılmıştır. Tele-
komünikasyonda da olduğu gibi. BU itibarla bu konularda 
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yaptığınız tenkitleri biz kabul etmiyoruz ve' bunların 
tedbirini halkımızın refahını, ve sosyal ihtiyaçlarını 
da karşılayacak şekilde planlamış ve yatırımlarımızı <sda 
yapma aşamasına- gelmiş bulunuyoruz, BU- vesile ile soylüT ̂  
yorum. Dolayısıyle Anayasa ile ba.glama haberleşme hürri-
yetimizi elimizden alıyorsunuz,, baskı yapıyorsunuz şek-
linde birtakım sonuçlara varmak yanlıştır,, Tamamen*., yaları-
dır diyebilirim ve bunun kamuoyunda.,- sizin düşündüğünüz 
anlamda bir etki de yapacağını hiç zannetmiyorum. Arada 
konu tabii telefondan falan bahsedeceğim dediniz ama ör-
nek de getirdiniz, salamis BayTda bir partizanınız yahut 
partiliniz istifa etmiş. Ekmek parası demiş. Güzel bir 
hayal." ondan sonra durdurulmuş. Vesaire. Yani . 

HÜSEYİN ANGOLEMLÎ (Gazi Mağusa)(yerinden)- Sayın 
Başkan. 

NAZİF. BORMAN (Devamla)- -Efendim, verin isrini 
tetkik edelim. Belki bir suç işlemiştir, belki birşey 
yapmıştır. « 

HÜSEYİN ANGOLEMLİ (Devamla)- Nereden biliyorsunuz-' 
.hayal olduğunu Sayın Bakan? 

NAZİF' BORMAN (Devamla)- E, pek tabii. Niye söyle-
miyorsun burada? 

HÜSEYİN ANGOLEMLÎ (Devamla)- Neyi söyleyeyim? . 

" NAZİF BORMAN (Devamla)- Söyle, ismini ver. Ver 
ismini biz tahkikat açalım. 

HÜSEYİN ANGOLEMLİ (Devamla)- Ethem^dir ismi.öteki 
de Fethi * d ir. 
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NAZÎF B0RMAN: (Devamla)- Ethem'dir. peki Ethem'e 
de tahkikat açalım. Bakalım nedir ve buradan çıkalım ne 
suç işlediğini de, eğer suçlu ise, suçsuzsa zaten onun ... 

HÜSEYÎN ANGOLEMLÎ (Devamla)- Belli, belli. Suçu 
malum. 

NAZÎF BORMAN (Devamla)- yok efendim, uydurmayın. 
Ve salamis BayTda sizin konuşmaya hiç hakkınız yok. 

HÜSEYÎN ANGOLEMLÎ (Devamla)- Evet, evet-. 

NAZİF BORMAN (Devamla)- HİÇ hakkınız yok. Siz 
orada kamp kurmuş vakti ile işçi alıp, işçi atıyordunuz. 
Buradan çıkıp ucuz politika yapıyorsunuz. Hadi oradan. 

HÜSEYÎN ANGOLEMLÎ (Devamla)- Sayın Başkan uyarıyorı 

NAZÎF BORMAN (Devamla)- Hadi oradan..Ben size 
diyorum ki burada uydurmayın bu gibi şeyleri. 

BAŞKAN - Sayın Bakan, lütfen karşılıklı konuşmayın 

NAZÎF BORMAN (Devamla)- Dolayısıyle biz baskı 
yapılıyor ithamlarınızı şiddetle reddediyoruz. 

HÜSEYÎN ANGOLEMLÎ (Devamla)- ortada olanlar. 

NAZİF BORMAN (Devamla)- özellikle benim Bakanlığım* 
böyle bir baskı olmadı. Ne Salamis'te oldu, ne yolda oldu 
ne suda oldu, bunu size söyleyeyim. Yani, sırf basit bir 
muhalefet yapmak için burda ve alman tedbirleri de bil-
diğiniz halde çıkıp birtakım hadiseleri ortaya dökmenin d< 
anlamı olmadığını da düşünüyorum ve vereceğimiz cevap da 
budur size. 

ÇETİN VEZÎROGLU (Gazi Magusa)(Yerinden)- Bu posta 
konsunda düşünceleriniz nedir? 
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BAŞKAN - Teşekkür ederim Sayın Bakan. 

HÜSEYİN ANGOLEMLİ'(Devamla)- Sayir Başkan, 
hakkim vardır birşey söylemeye. 

BA§KAN - Evet, buyurun. Buyurun Sayın Hüseyin. : 
Angolemli, buyurun. 

HÜSEYİN ANGOLEMLİ (Gazi Magusa)- Sayın Başkan, 
sayın milletvekilleri; bir kere Sayın Bakanı, ffhade 
ordan" kelimesini geri almaya çağırıyorum. Bir bakana 
yakıştırmıyorum bunu ben. 

ZİYA-RIZKI (Ğirne) f-yerinden)- yapmayın bu Mecliste, 
hepimizi saygıdeğer kişileriz. 

BAYINDIRLIK, ULAŞTIRMA VE TURİZM BAKANI NAZİF 
BORMAN (yerinden)- "Hade .ordan" kelimesi kötü bir anlamda 
söylenmiş değildir. 

ZİYA RIZKI (Devamla)-.."Hade ordan" diyemezsiniz 
efendim. Hepimiz'burda şerefli insanlarız. 

NAZİF BORMAN (Devamla)- Kötü bir anlamı yoktur onun. 

ZİYA RIZKI (Devamla)- Eleştirecek milletvekilleri 
burda. Ne bu "hade ordan"? 

NAZİF BORMAN (Devamla)- Kötü bir anlamda kullanılmış 
değildir, yanlış aldılar ordan. 
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BAŞKAN - Sayın Hüseyin Ang'.'lemli, Sayın Bakan 
bunu ifadesinde kötü anlamda kullanmadığını söylüyor, 
tatminkâr oldunuz değil mi? 

NAZİF BORMAN (Devamla)- Şahsına birşey yoktur. 
Bu gibi şeyleri söylüyorsanız size "hade ordan" derler, 
yabi inanmazlar, o anlamda kullandım. 

BAŞKAN - Şahsına kullanmadınız bu kelimeyi? 

NAZİF BORMAN (Devamla)- Hayır, kesinlikle. 

BAŞKAN - Peki. 

HÜSEYİN ANGOLEMLÎ (Devamla)- Sayın milletvekil-
leri; biz burda halkımızın sorunlarını 

NAZİF BORMAN (Devamla)- Tutanaklar orda, konuş-
mamın gidişatı incelenirse, yani doğru olmayan şeyleri 
söylediğinizde size inanmazlar anlamında bir kelime. 

BAŞKAN - Sayın Bakan, heyecanlı bir konuşma 
olmuştur karşılıklı, o nedenle tansiyon yüksekliğinde 
bazı söz dışı kelimeler kullanılıyor, ama olmamasını 
temenni ediyoruz. 
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HÜSEYİN A-N.GOLEMLİ (Devamla)- Biz bir milletveki-
liyiz, milletin vekiliyiz, milletin sorunlarını buraya 
taşımaya devam edeceğiz, Sayın Bakan beğense de beğen-
mese de. Ben kendi başıma gelip burda konuşma yapmam. 
Bana, beri içinde yaşadığım olayları verdim Sayın Bakana, 
Sayın Bakan hayal dedi. 

NAZİF'BORMAN (Devamla)- Cevabınızı alacaksınız. 

HÜSEYİN ANGOLEMLİ (Devamla)- üzgünüm, ülkemizin 
sorunlarından habersizdir, üzgünüm buna ben. 

Ben konuşmamın özünde dedim ki; telefonlar 
dinleniyor, Hükümet veyahut ilgililer değil. Halkımız ... 

NAZİF. BORMAN (Devamla)- Anayasayı çiğneyerek baskı 
yaparsınız dediniz. 

HÜSEYİN ANGOLEMLİ (Devamla)- Halkımız, ona da 
gelecegim Sayın Bakan. Halkımız telefonlarının dinlen-
diğinin bilincindedir. Ben telefonu her elime aldığımda 
işitmekteyim iki kişiyi, her türlü konuşmaları. Devle-
tin dedim görevidir, bu dinlenmeleri önlemek zorundadır. 
Gerekirse iptal et hepsini de* 
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İSKAN BAKANI ONAY F. DEMİRCİLER (Yerinden) - Teknil 
arıza var. 

* HÜSEYİN ANGOLEMLİ (Devamla) - Çünkü dünyada, teknil 
arıza bir.gün .olmaz. Sürüyor, bu. Sürüyor bu, devamlı sürüy.( 
Bir sorundur, gerekirse devlet bunun önlemini almak durumu ı 
dadir. v-. . . . . 

NAZİF BORMAN (Devamla) - Önlem alındı. 

HÜSEYİN ANGOLEMLİ (Devamla) - Ben bu özgürlüğümü 
kullanmak isterim. Mağusa halkı tedirgindir, yakında 
göreceksiniz*... 

NAZİF BORMAN (Devamla) - Alınmıştır diyorum size, 
siz yine.., . 

' HÜSEYİN ANGOLEMLİ (Devamla) - Posta konusunda, tabi 
Sayın Bakan çok heyecanlandı. 

NAZİF BORMAN (Devamla) - Gerek duymadık artık çünk 
müdahale ediyordunuz,, 

HÜSEYİN ANGOLEMLİ (Devamla) - Ben tekrar edeyim 
özetini değerli arkadaşlar yanlış anlaşılmasın. 

NAZİF feORMAN (Devamla.) - Devlet baskı yapmıyor. 

HÜSEYİN ANGOLEMLİ "(Devamla) - Devlet bizim haberle 
özgürlüğümüzü ve "gizlilik esastır" maddesini yaşama geçir 
durumundadır*. Bunu .yapmazsak... 

NACİ T. USAR (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Ne yani 
istihbarat örgütleri dinlemez mi bizleri,telefonları? . 

BAŞKAN - Dinleyelim efendim. Karşılıklı konuşmaya: 
dinleyelim.. 
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HÜSEYİN. ANGOLEMLİ (Devamla) - Bunu yapamazsanız o 
koltukta bir saniye dahi oturmaya hakkı yoktur bir bakanın. 
Saygılar sunarım. 

BAŞKAN - Teşekkür.ederim Sayın Hüseyin Angolemll. 

Sayın milletvekilleri; üçüncü gündem dışı konuşma 
istemi Toplumcu Kurtuluş Partisi Lefkoşa Milletvekekili 
Sayın İbrahim KoreliTnin "Narenoiye Üreticileri ve Çalışanların 
Sorunlarınyla ilgilidir, Lütfen okur musunuz? 

KÂTİP -

' 16.. 10.1987 

Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti Meclis Başkanlığı, 

Narenciye üreticileri ve çalışanlarının sorunlarıy-
la ilgili gündem dışı konuşma yapmak isteminde olduğumu 
bilgilerinize sunar, gereğinin "yapılmasını arz ederim. 

Saygılarımla 
İbrahim Koreli 

Toplumcu Kurtuluş Partisi 
Lefkoşa Milletvekili 

BAŞKAN - Buyurun Sayın İbrahim Koreli. 

İBRAHİM KORELİ (Lefkoşa) - Sayın Başkan, muhterem 
milletvekilleri; .narenciye sektörünün küçücük ülkemiz, açısından 
gerek bünyesinde binlerce işçinin çalışması, kamyoncunun 
çalışması, liman işçisinin çalışması, kesim sektöründe binleri 
aşkın insanımızın çalışması, kısacası büyük bir istihdam 
olanağı yaratması bakımından ve ülkemiz döviz4 girdilerinin 
%7^Tine varan bir kısmını sağlaması bakımından ygşamsal öneme 
haiz bir sektörümüzdür. Ne acıdır ki bu denli yaşamsal -Sneme 
haiz olan bu sektörümüz,' yıllardan beri uygulanan yanlış, 
bilimsel, plan ve programa dayanmayan ekonomik politikalarla 
her geçen gün eritilmekte, üretimimiz her geçen yıl azalmaktadır,* 
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Özellikle bir yıla yakın bir zamandan bu yana uygulanmaya 
konan Ekonomik Yıkim Paketi diye adlandırdığımız Ekonomik 
İşbirliği Protokolü ile, tarımın, ülkemizin -koşullarına gör 
öncelikli bir sektör iken, öncelikli sektör haline Yıkım 
Paketi gereği, ticaret ve-turizmin alınması ile geçmişte 
uygulanan sübvansiyonların•tarımdan•kaldırılması ile naren-
ciye, sektörü adeta can. çekişir hale gelmiştir.?- Ekgnomik 
Yıkım Paketinin doğal sonucu olarak -uygulamaya konan yüksek 
faiz politikası, düşük taban fiyat politikası ye adaletsiz 
kredi dağıtımları ile-bu sektörde üretim yapan on,binlerce 
üretici bahçesine bakamaz ve bahçesini terketmek durumu -ile 
karşı karşıya, bırakılmıştır. Özellikle, geçen sezondan itiba 
yine Ekonomik Yıkım Paketinin doğal bir -sonucu olarak sapta 
narenciye taban fiyatları bir önceki yıla göre daha düşük 
olmuştur. Bunu geçen yıl yine bugünlerde, sezonun başladığı 
bugünlerde MecTis kürsüsünden dile getirerek, yapılması 
gereken eleştiri ve önerilerimizi Hükümete sunarak, Hükümet 
•narenciye üreticileri lehine ünlemler almasını talep etmişt 
Ne var ki Hükümet geçen yılki uyarılarımızı dikkate almadığ 
g-ibi, bu yıl daha da acımasız ve -insafsız bir -şeki-lde -hatta 
ve hatta narenciye üreticilerinin ve onların örgütlerinin, 
birliklerinin görüşlerini- dahi alma ihtiyacı hissetmeden, 
kapalı kapılar arkasında bu'yıl. yine narenciye fiyatlarını 
çok düşük bir şekilde-açıklamışlardır.--Bu dün Cypfruvex 
tarafından bir broşür, bir bildiri ile kamuoyuna açıklanmış 
^Açıklanan greyfrut fiyatları'geçen sene 67,010.- lira iken 
yıl 83,000.- lira olarak açıklanmıştır. Bu artış yüzdelik 
olarak %24 oranındadır. Limon... 

TARIM VE ORMAN BAKANI AYTAÇ BEŞEŞLER (Yerinven-)— 
%27 değil- mi? -

İBRAHİM KORELİ (Devamla) - %2? oranında affedersini 
%27 oranında bir artıştır. Bundan bir aŷ  önce açıklanan lirr 
fiyatları- ise bu -greyfrut. fiyatından- farklı bir durum arz 
etmemektedir. Limona da geçen yıl, ikinci kesimin fiyatını 
veriyorum çünkü birinci kesim,, birinci smaf diye adlandın 
limon, mevcut limonun %2 ile 3Tünü oluşturmaktadır ve bu 
sadece 3-5 üreticiyi -ilgilendiren bir konudur.. Geriye kalan 
%98-99 civarındaki üreticinin ürünü ancak ikinci kesim süre 
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içerisine--isabet ettiğinden, direkt olarak üreticiyi bu kesim 
ilgilendirmekte- ve bu fk e s im in fiyatı ilgilendirmektedir. Geçen 
yıl..limonun 120,0^0*- lira"ölan tonu, bu yıl 16D,000.- liraya 
çıkarılmış ve burda-da oransal olarak %33 bir artış gelmiştir. 
Hemen şunu, vurgulamak isterim', ki', geçen yıl zaten çok düşük 
olarak saptanan narenciye fiyatlarının baz alınmak suretiyle 
greyfrutta 962.7* ^Limonda ise %33 bir artışla greyfrutta 83,000.—i e 
limonda-160,300,- 1 a çıkarılması, üreticiye adeta bu narenciye 
üretiminden vazgeçiniz çünkü "Ekonomik Yıkım Paketinnin doğal 
sonucu.;olarak, zaten bizim niyet' olarak tarımsal ürün üretme 
niyetimiz yoktur ve bu düşünceyledir ki turizm ve ticaret 
sektörünü öncelikli sektörler arasına almış bulunuyoruz.. Bünun 
başka bir izahı olamaz. Narenciye üretiminin ortadan kaldırıl-
ması, tarım sektörünün bilinçli"politikalarla öldürülmek -isten-
mesinden--başka- birşey ,değildir.. 

Narenciyede ıskarta' fiyatlarının da yine aynı oransal 
seviyede tutulması, özellikle narenciye bakım maliyetlerinin 
artması nedeni "ile. ve bunun doğal sonucu olarak ıskarta ürünün 
her geçen yıl" artması nedeni ile ıskarta fiyatının düşük tutul-
ması , üreticiyi daha; da büyük çıkmazlara itmektedir. Halbuki 
ıskarta sorununa"değinirken, ıskartayla ilgili olarak önemli 
bir soruna değinmek istiyorum. Üreticinin elinden çok düşük 
fiyata, geçen yıl 16,000.-, bu sene 22,000.- lira tonu alınan 
ıskartanın konsantre tesisi,' Cypfruvex!e ait• konsantre tesisinde 
değerlendirildiği.bu ıskarta ürünün Avrupa piyasalarına usare 
ve kcnsartreAolarak satıldığı ve Cypfruvex!in her yıl 300,000,000 
aşkın bu ıskarta ürününden kâr .•ettiği bir gerçektir. Buna 
rağmen %300!ürı üzerinde bu matematiksel olarak hesaplandığı zaman 
Cypfruvex ıskarta ürünü konsantre tesisinde işlemesinden dolayı 
%300!ün üzerinde kâr etmekteuir. Bu basit bir matematiksel he-
sabın sonucudur. Buna rağmen ıskarta fiyatı çok düşük tutul-
maktadır. Bunun izahını da yapmak ve. üreticiyi bu kcnuda ikna 
etmek mümkün değildir.' Narenciye'fiyatları saptanırken, demok-
ratik bir kuralın gereği olarak ilgili sektörde çalışan üreti-
cilerin veya en azından üretici birliklerinin veya%örgütlerinin 
görüşleri alınması gerekiyor.'Bu, yıllardan beri yapılmamakta, 
hükmî karakuşî düşünce, uygu Ta mâ ve kararlarla tek yanlı olarak 
bu fiyatlar saptanmaktadır. Bu fiyatlar saptanırken neler v^ri 
olarak, alınmaktadır? Hükümetitl' veya ilgili*'kuruluşların verileri 
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nedir, doneleri nedir? Hiç döviz kurları, dövizin Türk Para 
karşısındaki değer kazanımları dikkate alınmamakta, Mazota 
gelen zamlar, elektriğe gelen zamlar, gübre fiyatlarına, il 
sürme ve su fiyatlarına gelen zamlar hiç dikkate alınmamakt 
ve hükmî karakuşî yaklaşım ve kararlarla bu fiyatlar saptar 
maktadır. 

Bir *rnek verecek olursak; özellikle narenciyenin 
büyük bir çoğunluğu İngiltere pazarında satılmaktadır. 
Döviç karşılığında bu ürün satılmaktadır, Sterlin karşılığ: 
satılmaktadır ve 1 Ekim 1986 tarihi ile, sezon başı olması 
nedeni ile 1 Ekim söylüyorum, 1 Ekim 1986 tarihi ile 
1 Ekim 1987 tarihini baz ölçü olarak alacak olursak, 
1 Ekim 19861 da Sterlinin Türk Parası karşılığı değeri 1002 
idi * 1002.-1 1 Ekim 1986Tda. 1 Ekim 1987Tde Sterlinin 
değeri 1570.-Te çıkmıştır ki bu, yaklaşık %60 oranında 
Sterlinin Türk Parası karşısında değer kazanması demektir. 
Başta Sayın Başbakan olmak üzere ve ilgili bakanlar veya 
bakanlıklar olmak üzere? sendikaların hayat pahalılığını 
Hükümetin gerçekçi bir şekilde açıklamadığı şeklindeki öne 
rilerine verdiği yanıtta veya zam üstüne zam yapıldığı bu-
günlerde gelen eleştirilere karşı verilen yanıtlarda bunla 
"zam yapmıyoruz, fiyat ayarlaması yapıyoruz.'1 Ta DemirelTd 
kalma, Demirel!den 0zalTa sirayet eden politik manevralar! 
"zam yapmıyoruz, fiyat. ayarlamaları yapıyoruz" şeklindeki<, 

ERGUN VEHBÎ (Lefkoşa) (Yerinden) - Bayat bir manev 
ama. 

,.ÎBRAHÎM KORELÎ (Devamla) - Bayat, demode olmuş. 

EMÎN UZUN (Lefkoşa) (Yerinden) - Ecevit'e birşey 
yok mudur? 0 da öyle diyordu ama hep Demirel!le Ozal!a# 

ÎBRAHÎM KORELİ (Devamla) - Sayın Başkan; kaşınıyor 

BAŞKAN - Sayın Emin; lütfen cevap vermeyin. 

TARIM VE ORMAN BAKANI AYTAÇ BEŞEŞLER (Yerinden) -
bak aynı ifadeyi kullandın. Gene kaşınma ifadesini. 
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^ İBRAHİM KORELİ (Devamla)' - "Samimi oluşumuzdandır 
efendim. Siz bundan gocunmayınız. - . . 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Devamla) - Oyle mi?: Kabul ediyor- v • 
musunuz? 

İBRAHİM KORELİ (Devamla) - Kabul ediyorum efendim. 
Baksanıza.gözleri kinle yanıyor.. 

EMİN UZUN" (Devamla) T Aslında ben onu kaşırım, ama'U 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Devamla) -Yani çok fena bir alışkan-
lıktır yalnız. " • -

İBRAHİM KORELİ (Devamla) -"Art niyetle söylemedi--
ğimden-emin olmanızı isterim Sayın Bakân. 

Sendikaların ve benzeri örgütlerin zam politikalarını 
ve genelde halkımızın zam politikalarını eleştirirken, başta 
Başbakan olmak üzere ilgili bakanlıklar, efendim özellikle 
ithal ma11arıha yapılan zamların, döriz Dolar karşılığında 
alınmasından dolayı ve dövizin Türk Parasına karşı her geçen 
gün değer kazanmasından dolayı, bu mazot zammında da böyle u 
muştur, Dolara ve Sterline göre fiyatları ayarlıyoruz ve bu 
yapılan zamlar da bunlar içindir gibi bir savunmaya 
girerken Sayın Başbakan, narenciye fiyatlarının, döviz 
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karşısında satılmasına rağmen, dövizin Türk Parası kar-
şısında değfer kazanımı hiç dikkate alınmamaktadır. Biraz 
önce verdiğim örnekte olduğu gibi, Sterlin, tüketiciye 
yansıyan, tüketiciye' giden, tüketicinin satın aldığı 
mallara Sterlinin Türk Parası karşısında değer kazandığı 
ve bu .malların pahalıya mal olduğu gerekçesiyle zamlar 
yapılabiliyor ama, aynı gerekçeyle üreticinin ürettiği 
ürüne, şu anda sözkonusu olan narenciye ürününe bu ya-
pılmamaktadır. Biraz ünce verdiğim örnekte olduğu gibi, 
Sterlin %60 oranında bir artış göstermesine rağmen, %2J] 
bir artış verilmiştir greyfrut ürününe. Limona ise %33 

oranında. Yani, kısaca söylemek gerekirse, sadece döviz 
kurları kaybından dolayı üreticinin ürünü %50 oranında, 
ürün değeri %50, %100 oranında affedersiniz, p/olÔ  oranmd 
sadece bu kur farklarından dolayı çalınmaktadır. Bu aoıkç 
bir gasp olayıdır. Üreticinin almterinin çalınması, gasb 
demektir. Bunun başka hiçbir dille ifade edilmesi mümkün 
değildir. -

BAŞKAN - Sayın Koreli; vaktiniz dolmuştur. 

İBRAHİM. KORELİ (Devamla) - Sayın Başkan; sayın 
milletvekillerinin istirhamını rica edeceğim. Toplumu-
muzun büyük bir.kesimini ilgilendiren, on binlerce üre-
ticiyi ve işçiyi, opk yakından direkt ilgilendiren bir 
konudur. Aynı zamanda güncel bir konudur„ Dolayısıyla, 
sayın milletvekillerinin başvurusuna müracaat edilerek 
k'onuşmamı bir süre daha . uzatmak istiyorum. 



BAŞKAN - Kaç dakika daha Sayın İbrahim Koreli? 

' İBRAHİM KORELİ (Devamla) On dakika daha, 

TARIM VE ORMAN BAKANI AYTAÇ BEŞEŞLER (Yerinden) -
Konuşsun efendim." * 

BAŞKAN -.Sayın milletvekilleri; İbrahim Koreli!nin 
istemi üzerine^oylamaya koyuyorum. On dakika daha konuşma 
istemi vardır. İtirazı olan var'mı? 

. ERGİN ABDULLAH (Gazi:-Mağusa) (Yerinden) - Sahırla 
dinliyoruz efendim. 

" • < o 

BAŞKAN - Oybirliğiyle karar verilmiştir. Buyurun 
Sayın Koreli. 

İBRAHİM KORELİ (Devamla) - Teşekkür ederim Sayın 
milletvekilleri. ^ • ' 

• fO # 

Sayın Başkan,, sayın milletvekilleri; üretici kendi 
yağıyla kendi ciğerini kavurmaktadır. Üretici hiçbir bankadan 
kredi alamaz durumdadır. Alabilenlerin sayısı ise çok sınır-
lıdır. Gerek ilâç, gerek gübre, gerekse parasal olarak kredi 
alma imkânları çok sınırlıdır ve üretici kendi özverisiyle, 
kendi gayretiyle, kendi yağıyla 'kendi ciğerini kavurarak 
narenciye üretimini gerçekleştirmektedir birçok olanaksızlık-
lara, birçok :zorluklara ve her geçen gün yapılan zam üstüne 
zam politikalarına ve uygulamalarına karşın, üretici büyük bi 
özveriyle bu üretimi, ülkemiz için yaşamsal önemi olan bu 
narenciye üretimini yapmaktadır, gerçekleştirmektedir. Ne 
acıdır kı bütün zorluklara rağmen, üretileıa bu ürün, yok • 
pahasın üreticinin elinden alınmakta,, ürününün yarıya yakını, 
çoğu zaman yarıdan fazlası, sırf 20,000 - 22,000 lira tonu 
alınabilsin düşüncesiyle ıskartaya çıkarılmakta ve üreticimiz 
bu sektörden kopma, üretim yapamama, bahçesini terk etme 
durumu ile karşı karşıya bırakılmıştır. Özellikle son günlerd 
zamanlarda" gerek gübre fiyatlarına, gerekse mazota, elektriğe 
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ve benzeri tarımsal girdilere yapılan %100'ü aşkın zamlards 
sonra şu andaki üreticinin durumu budur. Bu üretimden kopm« 
bahçelerini terketmek istemektedirler. Bu, hali ile on bin: 
insanı bünyesinde barındıran bu sektör imha olurken, ülkem, 
de büyük ölçüde döviz sıkıntısı ile karşı karşıya geleceği 
bir gerçektir, üretici, bu çıkmaz durumunda, bu zor durumu-
Devletin elinin kendisine uzatılmasını beklemektedir. Devi 
üreticiden yana.; sermayeden, tüccardan yana değil, üretici' 
yana bir politika gütmelidir, üretici, bu bekleyiş içindecl 
Aksi takdirde biraz önce söylediğim gibi, bu üretim sektör 
den kopacaktır. Bahçesini terkedecektir. 

KEMAL" EMIRZADE (Lefkoşa) (Yerinden) - Süreç başlam 

İBRAHİM KORELÎ (Devamla) - 0 sürece girmiştir, eve 

TARIM VE ORMAN BAKANI AYTAÇ BEŞEŞLER-(Yerinden) -
Hangi süreç? 

Dr. ERBAY KANATLI (Kâtiplik Kürsüsünden) - Erdal £ 

İBRAHİM KORELÎ (Devamla,) - Terketme sürecine. Erde 
Süreç?e değil, üretimi terketme sürecine. 

BAŞKAN - Evet, dıştan müdahale etmeyelim. 

İBRAHİM KORELİ (Devamla) - Özellikle kuraklık nede 
ile su kaynaklarının zayıflaması, azalması ve Hükümetin 
kaçınılmaz ve zorunlu olarak alması gereken su tasarrufu 
•ile ilgili tedbirlerden, önlemlerden kaçınması, sü maliye-
lerinin artması, üreticimizin bu sektörden kopması açısmc 
bıçağın kemiğe dayandığı bir nokta olarak görülmektedir,, 
Devlet, su kaynaklarını sözde verimli bir şekilde kullana! 
mek için geçen yıl yine bu kürsüden dile getirmiştim bu 
konuyu, 1,'" OCO.vOOC-f a mal olan, fakat sonuçta hiçbir iş< 
yaramayan Yayla Sulama- Projesini uygulamaya koymuştur'. 0r< 
80 civarında, 77-80 civarında üretici bu Yayla Sulama 
Projesinin öngördüğü damlama sistemine uymamış... 



TARIM VE ORMAN BAKANI AYTAÇ BEŞEŞLER (Yerinden) -
Fıskiye. 

ÎBRAHÎM KORELİ (Devamla) - Fıskiye sistemine uymamış, 
5,' 6, 7 kişinin dışında hiçbiri bu şeyi benimsememiş, maliyet-
lerin yüksekliği, aşağı yukarı 15 dönüm bahçeye 7,000,000-
8,000,000 liralık bir maliyet getirdiği düşüncesi ile üretici 
bu işe girmemiş ve dolayısıyle İhtiyat Sandığından işçinin 
parası olarak alınan bu para da heba olup gitmiştir. Proje 
orda beton yığınları şeklinde havuzları ile, motorları ile, 
su boruları ile durmakta ve biraz önce söylediğim gibi, 
sadece 1,000,000,000'ı aşkın bir yatırım olan bu projeden 
5-6 üretici vatandaşımız o sisteme uygun olarak işlemler 
yapmıştır. 

Üretici Devletten su israfını engelleyici, su 
tasarrufu sağlayıcı projelere gitmesini beklemektedir. 
Derivasyon Projesi, milyarlarca lira atılan Derivasyon 
Projesi, üreticinin sorununu çözmemiştir. Su sorununu çöz-
memiştir. Kış aylarında çok nadir olan yağmurları toplamak-
ta, bir barajın içerisine götürmekte, ki bu sadece geçen 
sene akmıştır bu... 

/YT AÇ BEŞEŞLER (Devamla) - 0 n dakikayı geçti. Meclis 
çalışamıyor, 

İBRAHİM KORELİ (Devamla) - Hangi Meclis çalışamıyor? 
Sabote ediyor yani bay. Daha bir buçuk dakika geçti efendim. 

BAŞKAN - Bitmiştir hakikaten. Onun için bağlayın 
lütfen. 

İBRAHİM -KORELİ (Devamla) - Devletin su sorununa, çok 
hayati, yaşamsal önemi olan bu narenciyenin gereksinme duyduğu 
su sorununa acil önlemler almak zorundadır... UBfeticinin almteri 
pahasına milyonlarca lira harcayarak ürettiği ürün, herkesçe 
bilinmektedir ki 3-5 tüccar tarafından elinden alınmış ve 
üreticiye bu borçlarını hâlâ daha ödememiştir. Bu borçlar, işçi 
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alacakları, devletin vergi alacakla rı ve s o s y a 1 fonlara olar 
borçlarını da dikkate alırsak, 3-5 tane tüccarın üretici, 
işçi, sosyal-fonlara ve devlet maliyesine vergi adı altında 
olan borçları bir milyarı aşmış durumdadır. Hükümet, bu 
konuda herhangi bir tedbir almamıştır. Geçen yıl yanılmıyor-
sam, Ocak ayı içerisinde Bakanlar Kurulu, üreticinin ürünüm 
alcn tüccarın üreticiye borcunu ödeyebilmesi için, her tücc£ 
dan ihracat yapabilmesi için 200,000,000 liralık bir temina-
istemişti ve bunu Bakarılar Kurulu bir karara bağlamıştı. Ne 
var ki alınan bu Bakanlar Kûrulû da s-adece kâğıt üzerinde 
kalmış ve alman bu karara rağmen bazı tüccarlar yine üreti-
cinin elinden malı almış, isim vermek gerekirse, Y0REX, 
Bahçıvan, NARİN, bilâhare NAR-TEM ve SUN-RISE,'bilâhare 
OZ-PAC diye bilinen şirketler yine üreticinin elinden malı 
aldı ve üreticiye hâlâ daha borcunu ödemedi', işçinin alacak 
herkesçe bilinmekte, sosyal fonların alacakları bu tüccarla: 
dan herkesçe bilinmekte ve işçiden gelir vergisi adı altınd 
kesilen vergilerin dahi bu tüccarlar tarafından tutulduğu v 
maliyeye vergileri dahi ödenmediği bilinmektedir. Hükümet b 
konuda bir tedbir aldı mı? Göstermelik olarak biraz önce sö 
lediğim gibi, Ocak ayı içinde bir Bakanlar Kurulu kararıyla 
ihracat yapan tüccarlardan 200,000,000 liralık bir teminat 
istediğini karara bağlamış, ama sadece o karar kâğıt üzerin 
kalmış, pratikte herhangi bir tüccardan da 200,000,000"lira 
üreticiye yönelik? üreticinin ürününün güvencesini sağlamak 
için bir teminat da alınmamıştır. 

BAŞKAN - Bağlayın Sayın Koreli lütfen. 

İBRAHİM KORELİ (Devamla) - Sayın Başkan, sayın üyel 
bitiyor Sayın Başkan. Narenciye sektöründe üreticilerin dev 
boyutlara ulaşan sorunları yanında,., bu sektörde yine üretic 
kopmaz"bir parçası olarak gördüğümüz ve değerlendirdiğimiz 
işçiler de vardır. İşçilerin de sorunları vardır. Özellikle 
kesim işlerinde sendikalaşma olanağından yoksun, birbirinde 
kopuk, örgütlenme olanağı olmayan, fakat örgütlenmek için c 
elinden geleni yapan, fakat bunları parçalamak için de Hükt 
sessiz durmadığı gerçeği karşısında ezilen, horlanan ve öze 



îşgücü Anlaşmasıyla Kıbrısfa getirilen yüzlerce, binlerce 
kaçak işçiyle karşı karşıya getirilen narenciye kesim 
işçileri o Sezona girmek üzere olduğumuz bugünlerde, akın 
akın, binlerce kaçak işçi ülkemize gelmekte ve şimdiden nay-
lon diye adlandırdığımız, küçük evler yaparak bu naylonlardan 
veya gayrı..sıhhî motor evlerinde bir torbanın veya battaniye-
nin üzerinde yatmak suretiyle hayatını devam ettirmek isteyen 
ve bizim ülkemizin işçisinin ekmeği ile oynama pahasına bu 
gayrı sıhhî şartlar altında yaşamını sürdürmek durumunda olan 
yüzlerce, binlerce kaçak işçi. Çalışma Bakanlığı bunlara bir 
tedbir getirebilmek için kaçak, yani gelen kaçak işçilere 
çalışma izni verebilmek ve bu sektörde çalışan işçilerin 
İhtiyat Sandığı, Sosyal Sigorta, merkezi.ödenekli izin ve 
benzeri sosyal yasal haklarını güvence altına alabilmek için ^ 
tüm kazalardaki çalışma dairelerini göreve çağırmış, konu ile 
ilgili kontraktörlerle toplantılar yapılmış ve bu çalışanla-
rın sosyal hakları belli siciller, kayıtlar tutulmak ve bir 
denetim, bir kontrol getirmek suretiyle güvence altına alı-
nacağı söylenmektedir. Niyet olarak, Sayın Çalışma Bakanına 
bu konu ile ilgili teşekkür etmek isterim. Yalnız, Sayın 
Çalışma Bakanının çok iyi niyetinden kaynaklanmış olacak ki 
bu işlerin üstesinden gelebileceğine inanmaktadır. Biz, 
pratikte gümrük kapılarında kaçak işçinin gelmesi yasal bir 
hak olmasına rağmen, tedbir alınmak suretiyle engellenmezse, 
bu kontraktör. dediğimiz, emek simsarları bu işçiyi yine 
sigortasız, yine İhtiyat Sandıksız, yine sosyal güvenceden 
yoksun bırakarak, asgari ücretin de altında ezcaeye, sömürmeye 
devam edecektir. Bunu, önümüzdeki günlerde almaya çalıştığınız 
tedbirlere rağmen, bu tedbirlerin geçerli olamayacağını ve bu 
işçilerin geçmiş yıllardaki koşulların daha da zoru içerisinde, 
daha da zor koşullar içerisinde çalışacağını hep birlikte 
göreceğiz. Bunu da bir uyarı olarak Sayın Çalışma Bakanına 
iletmek isterim. Beni dinlediğiniz için teşekkür ederim. 

BAŞKAN - Çok teşekkür ederim Sayın İbrahim Koreli. 
Buyurun Sayın Bakan. 
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İBRAHİM KORELİ (Lefkoşa) (Yerinden) - Daha çok 
konuşacak şeyler vardır. Ambargo mu konacak? Biz konuşacak 
1-2 saat konuşuruz. 

BAŞKAN - Ambargo yok, size fazlası ile ,..söz verdim 
Sayın Koreli. 

İBRAHİM"KORELİ (Devamla) - Bitmedi efendim konuşma: 
daha. 

BAŞKAN - Başka bir zaman, gündem dışı konuşma yapa 
siniz gene. 

TARIM VE ORMAN BAKANI AYTAÇ BEŞEŞLER * Gel buyur, 
gel. 

İBRAHİM KORELİ (Devamla) - Başkanımıza saygımız 
olduğu için... 

BAŞKAN İçtüzüğümüz gereğidir. Sadece Başkanın 
elinde olan bir durum değildir. 

ERGUN VEHBİ (Lefkoşa) (Yerinden) - Genel görüşmeye 
fırsat vermediğiniz için, biz de gündem dışı konuşmaları, 
genel görüşmeymiş gibi yapmak zorunda kalıyoruz. 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Devamla) - Doğrudur. 

Sayın Başkan, sayın milletvekilleri;... 

İBRAHİM KORELİ (Devamla) - Size okuyacağımız çok 
şeyler vardı, 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Devamla) - Müsaade ederseniz başla 
yalım Sayın Koreli. 

İBRAHİM KORELİ (Devamla) - Size okuyacağımız çok ş 
vardı, gazeller vardı. Yani ibret alacağınız şeyler vardı. 



AYTAÇ BEŞEŞLER (Devamla) - Bir dahaki sefere, ikinci 
defaya yani. 

Sayın Başkan, sayın milletvekilleri; ben Sayın Koreli1 ye 
bu Yasama Döneminde ilk defa kürsüye çıkma fırsatı verdiği için 
teşekkür ederim* Ben de he zaman çıkacağımı merak ediyordum 
yani. * 

ERGİN ABDULLAH (Gazi-Mağusa) (Yerinden) - Siftah mı 
yaptınız? * 

AYTAÇ BEŞEŞLER- (Devamla)— Ne zaman başlayacak bu olay 
merak ediyordum ve şimdi sayesinde bugün başladım, inşallah 
hayırlı olacak. Televizyonu getirmediğime de üzüldüm tabiî 
bu arada. 

ÎBRAHÎM KORELİ (Devamla) - üzüntünüzü paylaşırız. 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Devamla) - Sayın Başkan sayin-millet-
vekilleri; konuşmacı arkadaşımın, dönemimde bile olmayan 
narenciye üreticilerine verilmeyen fırsat, benim dönemimde 
verilmiş ve kapalı kapılar ardında' fiyat tespiti yapılır 
derken, üreticiyi temsilen Yönetim Kuruluna koyduğumuz bir 
kişinin önünde fiyat tespiti yapılmaktadır. 

ÎBRAHÎM KORELİ (Devamla) - Kimdir efendim?' 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Devamla) - Yönetim kurulunu teker 
teker saymama gerek yok, sen daha iyi biliyorsun. 

İBRAHÎM KORELİ (Devamla) - Hayır, üreticiyi temsilen. 
üreticiyi temsilen dediniz siz de. 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Devamla) - Bahçesi olan, narenciye 
yönetimi yapan, harcamalarını yapan kişinin önünde fiyat 
tespitleri yapılmaktadır ki... ' 
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1 IX ESLİ (Devamla) -Ali insan DuranT dan :ıı 
bahsediyorsunuz efendin? 

AYTAÇ DEŞEŞLKkl (Devanla) - Evet, ki bu kapalı kapı 
ardında denek değildir, ve bugüne kadar hiçbir bakanın devr 
üretici oraya kon nasıış ta. sisin iktidarınızda bile. 

I...DDDIîiî ICCRELJ (Lefkoşa) (Yerinden) - Vardı ve çık 
efendili. 

A Y Î A Ç 3EŞEŞLEE (Devanla^ - Dizin iktidarınızda çık 
dıysa o da':,a kötü. Eğer tekrar konnadıysa yine ' kötü. Ana hi 
.iazsa bizim iktidarımızda üretici oraya kondu ve onun önilnd 
tespitleri yailhaktadır. Derhalde bu yanlış değil, değil -i 
Doğrudur. : ' 

İDDAEIII EOjxEL± (Devanla) - Yanlıştır. Üretici te::ıs 
cisi olarak girmemiştir oraya. 

A Y TAÇ 3EŞEŞLER (Devanla) - Çok rica ederin. Dakanl 
Zurulunda kararı bile böyle aldırdın ben. 

I^EADİM ZCnELI (Devaala) - Aldırabilirsiniz. Deys 
ben kesaek isteniyorum konuşnrn zı. 

.. A Y I Â Ç D. ŞEŞ^Ed (Devanla) - Üreticiyi te ıısilen di YE 
Cnenli değil yani o kararın da böyle alınnası. üreticidir 
,o. ellidir. Başka hiçbir özelliği yok. üniversite tahsili 
yok. Lerbangi bir bürokraside de çalış ııyor. Fiilen alınteı 
üreticilik yapıyor. Zarar öyle veya beyle. -Doğru mu? 

İ D E A D I M ZGiiELI (Devanla) - Doğrudur. • • -

Doğru. Dolayısıyla fiy-
eğil, herkesin önünde 

A Y T A Ç :EŞEŞLEE (Devanla) -
tespitleri kapalı, kapılar ardında d 
yapılmaktadır. 
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Değexli arkadaşları a; fiyat tespitlerinde gayet 
tabii Cyprfuvex, mutlaka üreticilerin girdilerini, eleklerini 
nazarı itibara alırken, alacağı ürünün pazarlarda değerlen-
dirilmesine de bakacaktır/ ı-ialiyet r.. e s a p 1 a 72 a 1 a r 1 n d a en küçük 
kale illeri- bil'e nazarı itibara alacak ve fiyatlarını ona göre 
tespit edecektir.^ Tam "14 kaleci girdi ̂ -emek, >arşılı£ı sonucunda 
bu fiyatlar tesait edilmektedir ve örneğin; greyfrut fun, maliyeti 
~ esaplanırken, sadöce bir örnek vereceğin, greyfrutün maliyeti 
hesaplanırken, FOB maliyet töriınun 148,000 lira olduğu'bir zamanda, 
bir çıkışta, bir sonuçta, karton kutunun 897 lira olduğunu biliyor 
muşumuz 3ayın Koreli ve ikinci sırada 706 -lirayla işçinin, işçi 
ücretlerimin' geldiğini biliyor musunuz? Ve bütün bunları topla-
dığımız zaman, FCI3, tekrar ifade ediyorum, .ıaliyet ton limana 
148,000 liradır. Ve diğer a ıcrtis ianler şunlar bunlar ve diğer 
masraflar kariç. 

IC;.ıGUN VEIL3I. :(;Löfkoşa; (Yerinden) - irfan ^ey de 
karton mu?... 

AYTAÇ aE^EŞDEd (Devamla) - dolayısıyla bu sözlerden 
sonra, bu mevsim iki ;"fiyat; tespiti olan li ıon ve greyfrutu ' 
başka örneklerle size söylemek istiyorum. Diliyor musunuz ki 
limon, geçen sene 120,000,000 zarar etmiştir? Diliyor musunuz 
ki bu sene limon verdiğimin bu fiyatlarla tekrar 120,000,000 
lira daka zarar edecektir? Eğer bütün bu zararları düşünmeden 
fiyat vermeye kalkaak, biliyor musunuz ki limon fiyatının ^ 
47,000 lira olması gerektiğini? Duna rağmen 200,000 lira ver-
diğimizi size söylersem bize iaa'racak mısınız? Meclis 'kürsüsünden 
tutanaklara geçsin ve kerkes duysun diye söylüyorum. 47,000 lira 
vermemiz gefeken limcna, taLmini pazar fiyatları da tabii düşünü-
lerek, 47,000 lira vermemiz gereken limona 200,000 lira ver-
diğimizi söylesem : inanacak mısınız? Ve yine en son fiyatlın tespit 
ettiğimiz greyfrutta 238,000,000 zarar beklediğimiz ve fiyat 
olarak 6?,000 lira vermemiz gerektiğini söylesem inanacak mısınız? 
Ama, Cypfruvex sizin söylediğiniz gibi ' bir şirkettir'. Amacı, 
üreticiye yararlı olmaktır. En azından bu ülke içerisinde îiyat 
denetimini, fiyat politikasını kontrol etmek için fonksiyonunu 
sürdürmektedir.'"Tabii ki yine şirket zarar etmek için kurulmamıştır* 
Amacı üreticilere dönük kâr payları da dağıtmaktır ve sizin soy-
lediğ n z gibi, limon, greyfruttan sarar ettikten sonra konsantreden 
edeceği, ki ettiği karla bu açıklarını kapatmaktadır Sayın Dereli. 
AI ver meselesidir bu. ../320 



Ljlâj lıî lithtELI (Lefkoşa) (Yerinden) - Al ver, .3 en 
üreticinin somunlarını dile getirdim. 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Devamla) - üreticinin sor-unlarını 
getirdiniz. hiz de üreticiden yana olduğumuzu söylediğiniz 
fiyatlarla anlatmaya çalışıyoruz size. 

IERAZÎM jKO.kELI (nevamla') - huni rı mümkünse üreti 
gidiniz anlatınız. 

A Y T A Ç GEŞEŞLEk (Devamla)kümkün, niçin mümkün d 

jl^aALiM Z(.KELI (Levamla) - ben dinliyorum, katen 
vereceğiniz cevaki biz biliyoruz. 

A Y G A Ç BEŞEŞLER (Devamla) - £ iradi üreticiler bizle 
dinleyecek, radyolardan, gazetelerden eğer yasarlarsa. Ama 
biz toplantılarımızda bunları söylüyoruz. Saklamıyoruz ki 
Mecliste söylenen herşeyin dışarda da söylen tesi gerektiğir 
inanıyoruz biz. Efendim? 

AL:?AY .ElikklJ3tAîî (Lefkoşa) (Yerinden) - Nasıl bu 
geldi bu memleket onu anlayamıyoruz. Narenciye ezararda, hü 
zararda, zeytin zararda, süt zararda, maşka ne olacak? 

E K G U N V E F E İ (Lefkoşa) (Yerinden) - .Zahbe muhalef< 

A Y T A Ç BEŞEŞLER (Deva ala) - Ye arkadaşım diyor ki 
herkes bahçelerini bırakmaktadır. ^en hiçbir protakal bahç 
sahibiniı bahçe bıraktığını duymadım şimdiye kadar, kalâl 
bırak, -tasın t abiî. Yani o tarafta, o görüşte deliliz. 

XG • 'IAI:„I.M ZGI.IELX (Lefkoşa) (Yerinden) - kırakaasın 
biz de istemiyoruz ama bırakıyorlar. 

Ama bırakmadılar da y 

bırakıyorlar. 

aYTAÇ 3EŞEŞLEH (Devamla) - hayır işte onu duymad 

F A D I L ÇACTLA (Gfirne) (""erinden) - E ayın hakan..* 
. • / 21 

/JLTAC ^E^EŞLER (Devamla) -A 

I B R A E I M I'CI.üLi (Deva -:1a) -



AYTAÇ SEŞE^EE (Devamla) - —alâl olsun. Sa'̂ a fasla kâr 
etsinler a ıa söylediği niz bu gerçekler içerisinde. 

Ij.kKı'M YCIlELı (Sevaala) - Eırakaıaaış larsa 40,000 
dönün narenciye nasıl oldu da 20,000 dönün kaldı? 

F A S I L Ç A G L A (Devamla) - Binlerce dönüra narenciye kurudu 
Güzelyurt? ta Sayın Yakan.Gerekçesi nedir bunun?... 

ISEAYıM YüYELI (Devaala) - ile oldu da kurudu? 

YTAÇ 3EŞEŞLiSîi (Devanla) - Değerlendiril a ediginden 
değil Sayın lilletvekili. 

ERI&IN AALULLAJ (Gazi Aağusa)' (Yerinden) - Aytaç 
Şeyin sananında olaadı ki efendin. 

ALPAY DUASUdAN (Lefkoşa (Yerinden)- Takdir-t ilâhi. 

S A G İ M A B D U L L A E (Levamla) -'Aytaç Beyin zamanında birşey 
iyi gidiyor. 

AYTAÇ 3EŞEŞLEA (Devanla) - Sayın arkadaşıı diyor ki; 
su kaynaklarının... 

. 3 b;iÂAii! AC...EL1 (Devaala) - Sir toplantı yaüin efendim 
Güzelyurt Yöresinde, üreticileri biraz dinleyiniz. 

AYTAÇ BE ŞEŞLER (Deva ala)- Yer zaaap.gidiyoruz. Canırn, 
arkadaşlarla her zaman orda, ben de gideceğim. Eer zaman 
gidiyoruz. 

EMİN USUN (Lefkoşa) (Yerinden) - Leainden beri kaşını-
yor Sayın Sahkaö. 

AYTAÇ LEŞEŞLSit (Devaala) - Şiadi kaşınıyor değil mi? 

EMİK USUN (Devanla) - Si:ndi biz başlarsak. . .Yaklı 
değil' miyin Sayın Başkanın? Yaşmıyor? 

YAŞ YAN - Evet. 
../312 
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EMAK ükUN. (devamla) - keminden beri. Demin "bir keli 
söyledin kaşınıyor dedi . Şimdi ku uyuz1aştı bile. 

DAŞEAN - 3u sisin dostluk anlayışınızla ilgili birş 
Sayın koreli # 

AYTAÇ JEŞEŞLER (Devamla) - Neyse ta narı, sa simiyetir 

G A Ş E A N - karşılıklı konuşmayalım. 

AYTAÇ BEŞEŞLER (Devamla) - Sayın% kor;eli, tam;am# 

A . IGRAEııl ZCRELİ (Devamla) - Sayın Başkan; dikkat edi 
musunuz nası1 konuşuyor? 

A Y I A Ç GkŞEŞEEER (Devamla) - bayır bayır tamamdır Ec 

- GİAŞKÂN - Sayın koreli; karşılıklı konuşmayalım lütJ 

'-eselim. 

A Y T A Ç GEŞEŞLER (Deva-ıla) - Lütfen tamam. 

E M İ K ÜGIJN (Lefkoşa) (Yerinden)- kır akın adam konuş* 
I A i G A Ş E A M , - Aiz demin, bunun bir anlayış içerisinde öle 

söylemiştiniz. 

' AYTAÇ' BEŞEŞLER (Devamla) - Tamam. 

• İıK..RE IH ECRELI (Devamla) - Seti onun avukatı mısın. ' 

E M İ N U Ğ U N (Devamla) - Avukatıyım tabiî. 

., G A Ş E A N - Sayın Emin; lütfen bunu bur d a bağlayalım, 
karşılıklı konuşmayalım. 

İ B R A H İ M E G A E L I (Devamla) - I.endi kendini savunmakt 
aciz adam başkasını nasıl savunur? 

Grilik USUN (Devamla) - E, be, kardeşim siae laf söylen 
kürsüde kükrüyorsunuz. 
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senin 
iBEAinn &CRE.L1 (Devamla) 

neyine? 
- iidaa şikâyetçi olma ıiştır 

BAŞI;AN - Sayın Koreli.. 

EMİN USUN (Levamla) - O zaman sen de sus. 

AYTAÇ BEŞEŞLEE (Devamla) - Koreli tamam. 

[BAAEIM KORELİ (Devamla) - Adam şikâyetçi cluamış 
senin neyine kalmış?... 

EMİN USUN (Devanla) - Sen dinleyeceğim. Sen ada^ı şeye 
alıyorsun. Sen dinlemek istiyorum. 

B A Ş K A N - Sayın Emin lütfen kesin "burda. 

K A C I T. USAA (̂ îazi Magusa) (Yerinden) - Rüzgâr altına 
alıyor adamı. 

BAŞLAN - Lütfen. Sayın Bakan devan edelim lütfen ve 
••.bir daaa karşılıklı konuşaaya 11m. ikinize de söylüyorum. 

AYTAÇ 3EŞEŞLER (Devanla) - arkadaşım su kaynaklarının 
azlığından, Kükümetin su kaynakalarıoa;da oy kulların ak için--ted-
birler ai lasından bahsetti. Aynı görüşteyiz.. Kâh. Birikmiş 
Milletler kaynaklarını, kâh daha ülkenizin bütçe kaynaklarını 
zorlayarak sulama konusunda gereken azami gayreti gerçekten 
sarfediyoruz..Yayla Sulama Projesinin 1,000,000,000.- lira ile 
bu ülke yokluğu içerisinde toprağa dökmüş, projenin birinci 
etabını gerçekleştirmiş, sizin söylediğiniz gibi 7-8 kişi de^il, 
gerçi 15-20 kişi oldu ama... 

IS..ASI1M KC'.LELİ (Lefkoşa) (Yerinden)- Olmadı. 

AY3EAÇ PEŞEŞLER (Bevaala)- Cldu oldu veyahut , olmak üzere 
Sayın Koreli. Cnemii değil yani ama üzücü olan taraf şu ki bunu 
vatandaşa anlatamadık.VatanBaş geç anladı bunu, geç anlıyor yakut 
Şaka doğrusu daha değişik imkânlar kullanmak için belki bizi zor-
lamaya çalışıyor'ama .üzücü taraf ikinci etabın Bakanlar Kuruluna 
rağmen yani Tarım Bakanlığı olarak onlara bu geçtiğimiz sezon su 

i ^ 1' 

vermememiz gerektiğine rağaen suyu verdiğimiz için belki de vatan 
daşL bu bahçe içi sistemlerine zorlayamadık. 
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_A.miAr..xM IIORE U. (Devamla) - Clabilir. 

7 . AYTAÇ BEŞEŞLER .(Devamla)- A^şke. zorlaşandık 'ama 
vatandaşın.; yanında olduğumuzu bir defa daka-göstermek için 
çaba sarfettik, .. . , . . • ... : A .' » 

• •'• :. ' ' '•''.• ı 
.. >CEıiAL ErlIRDAjDE (Lefkoşa) (Yerinden;) - Yüksek faiz 

uygulamasının çarkı içerisindesiniz. 

aYTAÇ. DE ŞEŞLER (D e.y i. :al a.;) - • 0/t> 2 4 •• f a i z normaldir.': Sayı 
kemal Dey. Yani ne yapalım? '#241 ten bir kuruş fazla alıyor 
söyle. Dolayısıyle... 

DEAAL EMIRPADE (Devamla)-aça Alabilij^cr? Gzel 
bankalardan borçlanmak durumunda olan üreticiler var. 

•A/TAÇ. : DÜŞEŞLER (Devam,la)—- Dolayısıyle. . . • . 

DAŞİ^IN. - Tamam Dayın ..;-akarr, Devam edin. 

AYTAÇ DEŞEŞDER--(Devamla ) - Aol.ayıs.iyî:e 'Dükümet eli 
bütün imkânları .bu^konuda' sar^etmiştir ve sarfedecektir. î 
Donatımın yüklendiği >bu: projenin ."götürülmesi için bazı a kî 
tarafımızdan ter. p\t edildiği için idarî tedbirleri de alnı 
duou da kepiniz biliyorsunuz.^Eğer gene aksama devam eders 
bazı tedbirler almektan da kendimizi'alikoyamayacağızV'Duı 
açklıkla^ ifade-, etmek • istiyorum. : 'AA A' "r 

Don traktör konusuna gelince; doğrudur, emek söusü: 
yapmak isteyenler karşımızda bir blok plarak. durmak, istem 
dirler şimdi. Dayın A.oreli hem öyle söyledi, kem böyle ' 
Diz kuruluşların güçlü bale gelmesinden yanayız, yani bun 
karşı tutumumuz-; olmadı bugün,e. kadar. ^na; emek - sömürüsüne 
-mek sömürüsü ol -tasın a i ye zat en..biz de bazı tedbirler al 
zorundayız. Şu elimdeki listeye göre de 41 kontraktör,Gy; f 
müracaat etmiş ve -yakında mukaveleleri.yapılacaktır' vö Ça 
-akanlıgı ile beraber esas Sayın Dakanın aldığı bizim de 
kendisine, katkıda bulunurca1: sevinç duyacağımız birtakım 
lerle kaçak işçi -sorununu biz de istemiyoruz. Dunu Yeni I 
i artisi olarak muhalefette iken müteaddit defalar söyledi 
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Tedbirimiz de şuj kontraktör gelecek, bizimle mukavele 
imzalayacak, oraya bir not düşürecek, kaçak işçi yasak-
lanacak .ve kontraktör Çalışma Bakanlığına gönderilecek, 
onun aldığı tedbirlere uyması sağlanacaktır. Biz Cypfruvex 
olarak bundan zevk duymuyoruz, bakanlık olarak bundan 
zevk duymuyoruz değerli arkadaşlarım. Biz de burada yürü-
yen vatandaşlarımızın ezikliğini hissediyoruz. Ama eli-
mizdeki imkânları zorladığımızı düşünün ve birtakım ted-
birleri alma gerekliliğini duyduğumuzu da lütfen kabul 
ediniz,. 

Şirketler konusunda Sayın Koreli*ye hak veriyorum. 
Ticaret Sanayi Bakanlığının aldığı tedbiri biz geçen sene 
burada yine söylemiştik ve gerçekten bizim zamanımızda 
alınmış bir tedbirdi. Hatta şunu ifade 'edeyim ki belki 
yasalara, belki tam da uymuyordu. Sayın Bakanın bazı 
şikayetleri olmuştu bundan, uygulamaya çalıştık, BU sene 
de tam uygulanıp uygulanmadığını, kimin ne kadar borcu 
olduğunu ben bilemiyorum. Sayın Bakan olsaydı herhalde 
size cevap verirdi, ama bu sene de yine üreticinin zarar 
görmemesi için bakanlık olarak, Hükümet olarak birtakım 
tedbirlere devam edeceğimizi ifade etmek istiyorum* 

Ben Sayın Koreli * ye bu fırsatı verdiği için 
teşekkür ediyorum. Söyleyeceklerim şimdilik bunlardır 
diyorum. Beni dinlediğiniz için de ayrıca sizlere te-
şekkür ediyorum.' 

BAŞKAN - Çok teşekkür ediyorum Sayın Bakan Aytaç 
Beşaşler. 

Son. gündem dışı konuşma istemi Cumhuriyetçi Türk 
partisi Lefkoşa Milletvekili Sayın Ergün Vehbi»nin 
f?BRTTde çeşitli usulsüz uygulamalar ve şeriat düzeni 
yayınları" hakkındadır. Lütfen okur musunuz? 
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KÂTİP - -

Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti, 
Meclis Başkanlığına 

23 Ekim cuma günü yapılacak oturumda îfBRTTde çe-
şitli usulsüz uygulamalar ve şeriat düzeni yayınları" 
hakkında gündem dışı konuşma yapmak arzusundayım. 

Durumu gereği için saygılarımla bilgilerinize 
sunarın]:. 

Ergün Vehbi, 
Cumhuriyetçi Türk .partisi 
• Lefkoşa Milletvekili,, 

BAŞKAN-Buyurun Sayın Ergün Vehbi.. 

ERGÜN VEHBİ,(Lefkoşa)- Sayın Başkan, değerli 
üyeler;..bu konu ile ilişkili olarak Meclisin tekrar 
karşısındayız. Her çıktığımızda da yeniden vurgulamak-
tan kaçınmayacağız. Eğer Hükümet bu konudaki aymazlığını, 
duyarsızlığını bu şekilde devam ettirirse bu konuyu biz-
daha bu gündem dışı konuşmalarla bu Meclise daha.çok 
getireceğiz demektir. Aslında çok kısa süreli olatı gündem 
dışı konuşma ile bugünkü konumu ile,.Bayrak Radyo Televizyc 
Kurumunu bu kürsüden yansıtmaya olanak yoktur, önergeler 
verildiği gündem dışı konuşma yerine, bu kurumu tek başına 
ele alıp genel görüşme yapılması istendi. Ne yazık ki 
iktidard-a olan partiler bu görüşümüze . katılmadılar ve bize 
bu şansı, bu olanağı tanımadılar,, Güncem dışı konuşma yapm. 
gereğini bu nedenle sanırım daha çok duyacağız* Genel 
görüşmeyi reddederken hükümet temsilcisi olarak Meclisimiz 
hitap eden Sayın Bakan, konuya ilişkin kendilerinin de 
çok hassas olduklarını ve bu konunun özellikle •incelenerek 
Meclise de bilahare bilgi verilmek üzere kendi aralarında 
Meclis dışında ama parti bünyesinde ulusal Birlik partisi 
bünyesinde bir komisyon kurduklarını söylemişti ., BU , komis-
yondan da üzerinden bir seneye yakın zaman geçmiş olmasına 
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rağmen ne ses çıktı ne de seda. Neden? Çünkü bu kurumun 
yönetim takımını koruyan güçler herhalde bugün için artık 
Hükümetin çok çok üstündedir. Çünkü kendisinin de hoşnut-
suzluk belirttiği bir kurum, Sayıştay raporları ..ile hemen 
hemen her hafta ve her ay bir yolsuzlukla, bir usulsüzlük-
le itham edilirken tedbir almamıyorsa buna başka teşhis 
koymaya olanak yoktur,. 'Elimde 11 Âgustös-1986 tarihli Sayın 
Özer Berkern^ in., BRT: Müdürü özer -Berk em- in bir açıklaması 
var. Çok kısa olarak bir-iki cümlesini okumak istiyorum. 
Diyor ki; "Bilindiği' gibi basında son günlerde Kurumumuzu 
hedef alan, mesnetsiz ve seviyesiz birçok suçlamalar ya-
pılmaktadır." Böylece devam eder. "Şu veya bu şekilde 
Kuruma, karşı mücadele bayrağı açanlar, yasaları aşama-
ymca bu kez de BRT Kurumuna emek vermiş çalışanlarını he-
def alma'kta ve Kuzey Kıbrıs Türk cumhuriyeti basınında 
kara bir leke olarak kalacak çirkin yakıştırmalar yönelt-
mektedirler" ve bu açıklama.böylece devam eder. Tarih; 
11 Ağustos 1986. BRT Kurumu ... 

ALPAY DURDURAN (Lefkoşa)(ferinden Şımardı adam 
artık;. ' " 

ERGÜN VEHBİ (Devamla)- Bayrak Radyo.Televizyon 
Kurumu pek. Sayın Genel Müdürü özer Berkem'i böyle bir 
açıklamaya sevkeden olay o dönemlerde neydi?... - Sayın 
milletvekillerinin hafızalarını yormalarını rica edeceğim. 
Ağustos ayı'ndan bir ay önce yani Temmuz ayında, 19861 da 
milyarlık bir 'ihale yapılmıştı ve bu milyarlık ihalenin 
gerek karar alınma, aşamasında, gerek daha önceki aşama-
larında birtakım usulsüzlüklerle malûl olduğu basına 
ve .Meclise, -Meclise yansıtılmamıştı ama Meclise mensup 
bazı milletvekillerine- yansımıştı, işte^basına hem bazı 
milletvekilleri ' aracılığı ile., hem de bazı basın mensup-
ları aracılığı ile'bu milyarlık ihale5-konusu o dönemd.e 
Temmuz ayı sonlarında yansıtıldı ve konunun denetlenmesi 
istendi, yani özel "olarak yapılan birtakım ihbarlar, bir-
takım anlaşmalar ortaya getiriliyor ve denetim isteniyor. 
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Bunun öncülüğünü de bazı milletvekilleri gerçekleştiriyoı 
Ama pek Sayın özer Berkem yüzakı ile hesap vermeye hazır: 
diyecek yerde bu girişimleri.bu • denetim için yapılan gi-
rişimleri bir ay sonra yaptığı açıklama ile kara bir leke 
olarak niteleyekilmekteydi. Buna rağmen, işte size..oku-
duğum bu açıklamaya rağmen .Hükümet yine de .alması, lâzım 
gelen, alabileceği birtakım tedbirleri ne yazık ki al-
mamıştır. Meclisin de devreye girmesini önlemiştir. Arka-
dan ne oldu? 11 .Ağustos , 1986»dan ..berpen sonra devreye 
Meclise karşı sorumlu olan- Sayıştay girdi ve Sayıştay . 
çarşaf çarşaf o bir milyarlık ihale yolsuzluğu hakkında 
raporlar hazırlayıp Meclise sundu, yani kara bir leke 
veya çirkef birtakım suçlamalar denen olaylar Sayıştay 
raporları ile bizzat tesbit edildi, saptandı, delilleri 
ile Meclise gönderildi. Hemen arkadan oldu bu olay ve yir 
üzerinden bir seneden daha fazla bir zaman geçmiş olmasır 
rağmen ne yazık ki Meclise karşı sorurslu olan Sayıştaym 
bu raporları da halâ sonuçlandırılamamıştır, halâ üste-
sinden gelinememiştir ve. ne yazık ki raporlarda, bahse-
dilen usulsüzlükler, çözüme ulaşmadan o milyarlık ihale 
yürümüştür ve o. mallar da bu ülkeye, bu memlekete gelmiş-
tir e Arkadan ne olmuştur?-.-ihale yolsuzluğunun arkasından 
Meclise başka birtakım usulsüzlüklerin.Sayıştay raporlar: 
yine gelmiştir ve Sayıştayca işte Kurum kendi yasalarını 
çiğneyerek örneğin bir mevkiye 6 yıllık tecrübe veya 
bazı başka koalikasyonlar gerektiren mevkiye 2 yıllık, 
sadece tecrübesi- olan ve o nitelikleri: haiz olmayan kişij 
atadılar.- Bu-usulsüzdür,.bundan dönülmelidir.diye Sayıştş 
yeni yeni usulsüzlükler buldu, raporlar-hazırladı, onlara 
da Meclise yolladı, yine aynı dönemlerdedir * Ne yazık 
ki bu da- sonuçlandırılmadı ve halâ o k i ş i l e r o makamlar: 
muhafaza^etmektedir. Neden? Çünkü aynen basma v.e millet-
vekillerine yolsuzlukları gündeme getiriyor .diye bize 
çirkef atıyor^diyen BRT pek Sayın Müdürü, Sayıştaym 
Raporlarını da kendi adil müşaviri, kendi hukuk müşavi-
rinin verdiği görüşler ışığında reddetmekte bir sakınca 
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görmemiştir:, yani bu genel müdür Sayıştay- raporlarını 
Meclisin de yüzüne fırlatırcasma.. çünkü değerli arkadaş-
*larım dikkatinizi çekiyorum, Sayıştay *ı koruyabilecek, 
' arkalayacak'tek müessese Meclistir. Sayıştay Meclise 
karşı sorumludur ve bu sayış tay m ...hazırladığı raporları... 
BRT müdürü özer Berkem reddetmektedir. Ben bu uygulama-
ları sürdüreceğim diyebilmektedir. 

Sayın Başkan, değerli arkadaşlar; arkadan ne 
oluyor? Arkadan yine bu kürsüden çok yansıtılmış.olan 
ve basına da geçmiş olan başka usulsüzlükler, yolsuzluk-
lar ortaya çıkıyor. Kaset yolsuzlukları, kaset alımındaki 
yolsuzluklar. Bunların hesabı verilemiyor ve yazılan 
cevaplarda da işte ... 

NACİ T. US AR (Gazi Magusa).(yer inden)- Dostlar 
yaptı bu işi. 

' ERGÜN VEHBİ (Devamla)- Dostlar aracılığı ile 
Romandan, paris!ten, Londraldan biz kasetler getirtmek." 
mecburiyetinde kaldık, o listeleri inceliyoruz ve gö-
rüyoruz ki sadece L.ondraTdan, parişften veya Romandan de-
ğil Ürdün*den bile Bayrak Radyo Televizyon Kurumu kaset 
getirtmiş. Kimin aracılığı ile? f 

~ [j • ' 

' N A C Î T. ÜSAR (Devamla)- Abdülmennan. 

ERGÜN VEHBİ (Devamla)- Abdülmennan-isimli bir 
gerici, bir şeriatçı., bir karanlık düşünceli, Atatürk 
ve demokrasi düşmanı kişi aracılığı ile ve ne yapıyor bu 
kişi? Aynı zamanda kendisine Bayrak Radyo Televizyon 
Kurumunda yayın kuşağı verilmiş ve,.saatlerce her hafta,. 
her ay evlerimizin içerisine kadar bu kişi • sokulabilmiş 
o dönemde. Bu da tespit ediliyor,.araştırılıyor, soruluyor. 
Hiçbir denetim, konuşmalarında bir karanlık düşünceli ge-
ricinin, ekranlardan veya radyo mikrofonlarından yaptığı 
konuşmalarında en ufak bir denetim olmadığı, hatta ne 
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konuştuğunun dahi bilinmediği ortaya çıkıyor. Bütün 
bunlar olurken de demin söylediğim gibi milyarlık Ampex 
ihalesi- de Meclisin müdahalesine rağmen yürütülüyor. Mecl: 
devreye girsin diye çok çağrı yaptık, Sayıştay raporların: 
incelesin, gündeme alsın diye çok çağrı yaptık, çok istek 
bulunduk. Bir türlü 1987 yılı Hazirandı içerisinde ancak 
gerçekleşen ilk toplantıdan önce konuyu gündeme getiremed 
Ama o dönemde ne oldu biliyor musunuz değerli milletvekil. 
leri? Meclis komisyonları tam olayı ele alacak, Haziran 
ayında ilk toplantısını yapacak, Haziran*m 221 sinde ilk 
toplantısını yapacak, o sıralarda bilgimize başka bir ola; 
geliyor. Nedir bu olay? BRT Genel Müdürü dahil kalabalık 
bir ekip eşleri ile birlikte, eşleri ile birlikte dikkati 
ni'zi çekerim İsviçre'de seyahate çıkmışlar. Ne var diye 
altı eşeleniyor, isviçre'de bir seminer Varmış, o arada 
giden ekip eşlerini de almışlar, gitmişler.. .'Tabii' ki böyl 
bir seyahat olanağının, nasıl sağlandığını araştırırken 
görüyoruz ki bu davet o şaibeli milyarlık ihalede ham 
hum yapan Ampex Şirketi tarafından yapılmış değerli ar-
kadaşlarım. Meclis, ele alırken konuyu daha komisyon da 
sonuçlandırmamışken bu işleri reddeden, BRT Genel Müdürü 
yanına bir başka takımı dahi alarak bu Ampex*in daveti il 
İsviçre'de geziyor tozuyor, yiyip içiyor, o are[da bir de 
seminere katılıyormuş. Bunu işitiyoruz. 

ÇETİN VEZÎROGLU (Gazi Magusa)(yerinden)- 0 da 
kılıfı. 

ERGÜN VEHBÎ (Devamla)- Evet. Kim yapıyor bunu, 
neden yapıyor? Açıyoruz bir gün gazeteyi. Halkın Sesi'nde 
bir manşet. Acaba milyarlık ihalenin diyeti mi ödeniyor 
diye>Ampex Firması tarafından. Gerçekte böyle midir, 
değil midir? Bu umut ediyorum ki Meclisin komisyonunda 
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görüşmesi devam eden .raporlar sonucunda ortaya' çıkar. 
0 ilk toplantıda,, , ikinci toplantıd-a brz bu ko.nuyu 
komisyon toplantısına katılan özer Berkem* den sorduk. 
0 komisyon çalışmalarının gizliliğine ilişkin Herhangi 
bir karar almış değildir, ya da raporlarının", ya"'-"da? zabıt-
larının açıklanmamasına ilişkin-herhangi bir karar almış 
değildir, yakında da biz bunları basında da yayınlamaya b 

başlayacağız. İşte;o zabıtlardan sadece bir~iki sayfalık 
kısmını bu Ampex daveti ile ilişkili olan kısmını kısaca 
zabıtlara geçirttirmek üzere okumak istiyorum,, Soruyoruz 
komisyonda^ ffBu Ampex seyahati nasıl yapıldı, hangi amaç-
la yapıldı?" Sayın özer Berkem yanıt veriyor ve diyor 
ki "Evet o yalnız şöyle bir teklif gelmiştir.' Bizim, bi-
liyorsunuz Ampexıle 17. bilet için anlatma vardır. Dedik 
ki bu biletleri ben ödeyeyim,: biz de bunu Yönetim Kurum-
luna getireceğiz ve biz. bunu da Ampex*e ödettirmek için 
yönetim Kurulu derse, yok demezse biz ödeyeceğiz. Derse 
ki yok ödesin Ampex, artık yönetim Kurulu kararma bağ-
lı bir olay" diyor ve devam ediyor"Hangi •tarihler için-
Ampex»ten davet aldınız?..." deniyor, 1987 ve .1988 için 
de diyetin kapıda olduğu yine o cevaplardan anlaşılıyor. . 
Devam ediyor ve sorulara verdiği yanıtta bir yerde Sayın 
Berkem şunu söylüyor,, "Evet bunu -diyor ki —yine Ampex 
Firması diyormuş ki- 17ldir ama 19 da yapabilirim reya 
20 yapabilirim" diyor. Aynen içinden okuyorum. Ne iyi < 
bir firma bu. Ne mükemmel bir firma, isviçre * deki geziye 
gidecek olan BRT Müdürünü, yönetim Kurulu Heyetinin bi-
letlerini daha önce yapılmış olan._-ki bilgimize gelme-
miştir, Kömisyonun da halen, bilgisi yoktur- anlaşma 
çerçevesinde 17 davet şeklinde koyduğu davet ıfiiktarmı 
gayet rahatlıkla 19.yapabilirmiş 7 20 yapabilirmiş." BU 
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nedenlerle gayet rahatlıkla el kol sallanarak biniliyor 
tayyarelere ve isviçre* ye bu ?Ampex Firmasının ödediği 
veya ödemeyi taahhüt ettiği diyet çerçevesinde- gidiliyor 
Ne zaman oluyor bu? Halen 'şaibe altındaki;bir milyarlık 
BRT cihaz alım ihalesi çözüme ulaştırılmadan, o kadar 
saygısızca, o kadar Meclisi ciddiye almamazlık tavrını 
takınarak bunu yapmaktan• SayırT Genel Müdür hiçbir sakın-
ca görmüyor. Ve devam ediyor. "Bütün firmalar da bunu 
yapıyormuş, ama biz tabiî cevap vermedik. Dedik ki götü-
relim yönetim Kuruluna çünkü böyle bir avantaj vardır, 
şimdi yarın diyebilirler niye siz bunu kabul ettiniz? 
Biz dedik tabii". Farkında olunmasaydı bu söylenmeye-
cekti ve kapanıp da gidecekti." 

Değerli Meclis üyeleri; bütün bu olaylar oluyor 
da bitiyor mu, iş külleniyor mu? Hayır. Devam ediyor. ' 
Tabiî ben inanmak istiyorum ki, ısrarla Komisyon çalış-
maları da iktidar partilerince engellenmeyecek ve halâ 

n . . . . . . 

umut içinde bir sonuca varmak üzere bu ihale konusunda 
ve Sayıştay Raporları hakkında bir sonuca varmak üzere 
çalışmalarımıza devam edeceğiz. Bunları görüşmeye baş-
ladık. ye.ni yeni olaylar cartaya çıkıyor. Daha önce 6 yıl 
deneyim.'gerektiren yere, 2 yıllık deneyimi olanların 
pervaâızca atadıklarını öğrendik sayiştaya karşı çıkma-
sına rağmen. Raporlarının yüzüne fırlatıldığını öğrendik 
Sonra neler çıkıyor? Bir bakıyoruz'ki Bayrak Radyo Tele-
vizyon Kurumu kadrosunda Abdülmennan efendiden sonra 
yeni bir zat-ı muhterem daha yayın kuşağı almış jngilizc 
ve isveççe yayın yapıyor. 
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Kim bu zairi muhterem? Kıbrıs Türklerini çok seven, Kıbrıs 
Türklerinin hasretine dayanamayıp taa İsveçTlerden kalkıp 
gelip KKTC!ye yerleşen ve KKTC!nin, Kıbrıslı Türklerin dava-
sını da dünyaya duyurabilmek için çaba sarfeden ve bu uğurda 
da saatler boyu Bayrak Radyo Televizyon Kurumundan yayın ku-
şağı .alabilen , İsveç1 in- istihbarat örgütünden atılmış bir 
zat-ı muhterem. Arkasından bu bilgiler geliyor.. İsmini de 
sizlere biraz sonra sunacağım. 

BAŞKAN r Sayın Vehbi Bey; konuşma süreniz dolmuştur. 

• NACÎ T. US AR ̂  (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Başka-konuş-
macı olmadığına "göre 10 dakika uzatabilirsiniz. 

ERGUN VEHBİ" (Devamla) - Sayın Başkan; kısa bir . ' 
süre daha verebilirseniz eğer sözlerimi toplayayım. 

BAŞKAN - Sayın milletvekilleri; Sayın Ergün Vehbi1ye 
1C. dakika daha verebilir miyiz? İtirazı olan var mı? Uygundur. 
Devam edin efendim. , , ' 

ERGUN VEHBİ (Devamla) - Teşekkür ederim Sayın Başkan. 

Meclise, basma da yansımış olan teleksi aynen 
sunacağım.' Bu teleks geliyor çok sonr'a, bizim bilgimize kadar 
geliyor ve biz bunu basma yansıtıyoruz,. Ama bu teleks doğru-
dan bize gelmiş değildir. Bu teleks, yetkililere de gitti ve 
bu kişinin, bu zatın adının Bertil Wedin olduğunu teleksten 
de öğrendiğimiz zatın İsveç İstihbarat Servisi SAP0Tda çalış-
tığını ve oradan ırkçı, faşist düşüncelerinden dolayı, İsveç!in 
politikasına uymayacak biçimde Güney Afrikarnm ırkçı politi-
kasını destekleyen bir istihbarat ajanı- olduğu için atılmış 
bir kişi olduğunu öğreniyoruz. 

NACİ T. USAR (Devamla) - Dünyanın en gerici merkezleri 
ile ilişkileri... 

FADID ÇAĞDA (Girne) (Yerinden) - Bize uydu. 
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. - ERGUN•VEHBİ (Devamla) - Bize uydu. Bağrını açtı 
Özer Berkem ^arkadaşımız, kimin talimatı ile bilemiyoruz. 
Hangi gerici mihraklar bu talimatları vermekte, ve bu kişilere 
arka çıkmaktadır? Onları da bulacağız vş. emin olun ki isim 
isim de yayınlamaktan hiç çekinmeyeceğiz. Kim ne söylerse şc] 
sin. İsveççe, kendi ülkesinde, kendi istihbarat Örgütünde 
ırkçı, faşizan.düşünceleri yaymaya çalıştığının saptanması 
üzerine atılan Bertil Wedin adındaki .zat; bugün bizim .Bayrak 
Radyo Televizyon Kurumunda sarhoş sarhoş.çoğu zaman da 
sızmamak için orda dürtüklenerek konuşma yapmakta ve.KKTC!yi 
ve toplumumuzu tanıtmaya çalışmaktadır. Başkanlığa gazetede c 
yansımış olan bu teleksi veriyorum. Zabıtlara -geçmesi bakı-
mından. Yine hiçbir şey yok. Ne bir ret yanıtı, ne bir tekzip 
yanıtı gelmiştir, ne de bir tedbir alınmıştır.- Hiçbir tedbir 
de alınmamıştır. Tuhaf: olan, asıl tuhaf olan da odur. 

Değerli arkadaşlar; "bununla bitti mi? Yine bitmez* 
Bitmesine olanak yoktur. Çünkü bugün Bayrak Radyo Televizyon 
Kurumu içerisine çöreklenmiş, gerçekte devlet memurluğu 
yaptığı intibaını vererek siyasal bir mücadeleyi sürdüren 
bir çekirdek vardır... Rabıta ile İsveç İstihbarat Örgütünden 
atılan, muhtemelen detCIA ajanı olan, herhalde oradan atıla-
cak olanı CIA'nın desteklemesi gereken kişileri koruyan. 

, . NACİ T. USAR (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Güney 
Afrika politikasından bile A* . 

ERGUN VEHBİ (Devamla) - Hem Rabıta ile, Suudi Arabist 
la ilişki içindedirler, hem Kuzey Kıbrıs Türk Cumhuriyetinde 
İslam Cemiyetini müştereken kullanmaktadırlar ve evlerimizin 
içerisine en gerici propagandaları, en faşist, ırkçı yöntemle 
sokmaya çalışmaktadırlar. Hükümetim dışında-, Hükümetin üstünd 
artık devlet memurluğu d'eğil, siyasal bir mücadeleyi ısrarla 
sürdüren bir Bayrak Radyo Televizyon" .yönetimi vardır. 

TARIM.VE ORMAN BAKANI AYTAÇ'BEŞEŞLER (Yerinden) - Emil 
yok diye beyle konuşuyorsun. D' 
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ERGUN VEHBÎ (Devamla) - Bunu yat sımaya olanak yoktur-. 
Sayın Bakan. Biz açıkça söyleyelim ki; hiç kimsenin dinine, 
imanına karışan .veya karışmak isteyen bir parti değiliz. 
Herkesin inançları, vicdani inançları, dini inançları kendi 
ile ilgilidir ve Anayasamız ve yasalarımız tahtında da garanti 
altına alınmıştır. Ama biz başkalarının inançlarına, başkaları-
nın dini düşüncelerine karışmazken, bekliyoruz ki aynı saygıya 
bize bu Devletin anayasal bir kurumu'olan Bayrak Radyo Televizyon 
Kurumu da göstersin. Eğer bizim anayasal çerçevede başkalarının 
vicdanına karışma hakkımız, yetkimiz yoksa ki bunu kabul"ediyoruz-
ve saygılı da davranıyoruz, saygı duyuyoruz, Rabıta!nm adamla-
rını alıp da Bayrak Radyo televizyon Kurumu içerisinde- dine 
yeniden yayın kuşağı vererek bize yönelik şeriat propagandası 
yapma hakkına da'hiç kimse sahip değildir. Önemli olan bunun 
yÖnlenmesidir. Bunun Hükümet tarafından da, yetkili diğer -
kurumlar tarafından da önlenmesidir. Son marifet Abdülmennan1m 
yerine bu kez yerli Rabıtacı bir kişiyi Suudi Arabistan1 dan c 

ayağının tozu ile gelmiş olan Hüseyin Ateşin1i aldılar ve ona 
yayın kuşağı verdiler ve Rabıta ile ilişkisi kesin olan, 
Rabıta ile ilişki içinde olan ve yüz binlerce Sterlin yardım alıp 
bunu kendi.,maksatları doğrultusunda "harcadığı sabit olan Kıbrıs 
Türk îslâm .Cemiyetinin kurucusu ve faal üyesi olan Hüseyin " 
Ateşin Beyefendi bugün için halkımıza din ve*ahlak konuşması 
adı altında resmen siyasal âmaçlı konuşmalar yapmaktadır. Onun 
yaptığı konuşmaların din ve ahlakla hiçbir alakası yoktur. Hiçbir 
kimsenin anayasal güvencesi altında olan siyasal partilere veya 
o siyasal partilerin taşıdığı ideolojilere, fikirlere hücum etme 
yetkisi yoktur. Vardır, çıkar bir parti kurar, şeriatçıyım der, 
dini temellere dayalı bir parti kuruyorum der, halkıma bunun 
propagandasını yapacağım der, bizim gibi yollara düşer, köylere 
gider, .nasıl ki biz sol propagandayı ısrarla halkımıza götürmeye 
Çalışıyoruz, onları ikna etmeye çalışıyoruz vve ne yazık ki 
bırakın ..saatler,mertebesinde,/bırakın dakikalar mertebesinde. , 
saniyeler düzeyinde .bile "şu Devletin kurumu olan Bayrak Radyo-"" 
Televizyon Kurumundan istifade edemiyoruz,, 0 da çıksın partisini 
kursun ve siyasal görüşlerini o parti çerçevesinde savunmaya 
çalışsın. Eğer halkımız alıp onu baş tacı edecekse, biz de 
bunu birlikte görelim." 
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NACİ T. USAR (Gazi Mağusa) (Yerinden) - Oyle bir 
partiyi de kuramaz zaten. 

ERGUN VEHBİ (Devamla) - Evet tabiî* Din temeline, 
şeriat temeline dayalı bir partiyi kurma yetkisi de anayasa 
olarak tabiî ki yoktur. Ama parti kurmasını" bile önleyen 
Anayasamıza rağmen rahatlıkla çıkıyor ve İslâm Devletini . 
.savunuyor, dikkatinizi çekiyorum* 

NACİ T. USAR (Devamla) -"Şeriat düzeni. 

• ERGUN VEHBİ (Devamla) - Bayrak Radyo Televizyon 
Kurumundan sağın, solun, Avrupa'nın kendine özgü tasnif-
usulleri altında ve bu sağın, solun demode fikirler olduğum 
tek kurtuluş yolunun İslami düşünce olduğunu söylüyor. Sağ 
partileri de, sol partileri, orta partileri de bir kalemde 
silebiliyor ve Devletin bir yayın organından tek düşüncenin 
İslamidüşünce olduğunu, bu İslamî düşünce çerçevesinde 
faaliyet'gösterecek bir devlet de gördüğünü rahatlıkla 
açıklayabilmektedir. Sorarım size değerli arkadaşlar, 
İslami... Efendim? 

DIŞİŞLERİ VE SAVUNMA BAKANI KENAN ATAKOL (Yerinden)-
Son konuşmasında mı söyledi bunları Sayın Ergün Vehbi? 
Ne zaman söyledi? D • 

NACİ T. USAR (Devamla) - Ben de dinledim. 

ERGUN VEHBİ (Devamla) - Bu konuşmasını 2 Ekim 1987Td 
Bayrak Radyo Televizyon Kurumunun 18.30rdaki yayın kuşağın-
Din ve Ahlak Konuşması âdı altında yaptı ve aynen şöyle 
dedi: 
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"Batı dünyasının sosyologları fikir sistemlerini 
sağ ve sol diye iki belli başlı grupta toplarlare Bunlardan 
sağcılık tutuculuğu, dindarlığı, ırkçılığı, milliyetçili-
ği temsil eder diye tanıtılır *.Solculuğu ise, duruma göre 
devrimciliği, hümanizm denen • biç nevi inançsızlığı, 
.liberalizmi veya - evrenselliği temsil ettiği ifade edilir,. 
Düşünce s i s t e m i m i z i d e v a m ediyor, tabiî ben bira2 kesi-
yorum* "Batının kendine özgü tasnif usullerine göre etiket-
lendirmeye teşebbüs çelişkisini de taşır diyor bunlar altın-
da,, İşte bu çelişki halen cemaat olarak içinde çırpındığı-
mız fikir karmaşasının bir temelini oluşturmaktadır," 

'Açık ve nettir konuşması ve bunu.., Efendim? 

ALPAY DURDURAN' (Lefkoşa) (Yerinden) - Bunu UBP'ye 

de söylüyor, 

ERGUN VEHBİ (Devamla) - UBP de dahildir yani. 
Hepimize söylüyor ve devam ediyor. İslâm dini insanı muhte-

o " 
lif fikir sistemlerinde görüleceği gibi,^ 

TARIM VE ORMAN BAKANI AYTAÇ BEŞEŞLER Yerinden) -

Ben üstüme almıyorum. 

NACİ T. USAR ..(Gazi Mağusa) (Yerinden) - Hafife 
almayın, hafife almayın da ciddidir bu iş. 

..J338* 



ERGUN VEHBÎ (Devarl*) - Değerli arkadaşlarım; dev* 
ediyor konuşma. "İslâm Dini insanı muhtelif fikir sistemle 
rinde görüleceği gibi, ne doğuştan günahla .lekelenmiş, ömı 
boyu bu günahın damgası altında ezilmeye mahkûm bir mahlûl 
ne belli senelerle tahdit edilmiş bir hayatı olan ruhun 
temsiliyeti, bir hiçe" dönüşecek sıradan bir canlı, ne de 
üretim 'tüketim denklemleri içerisinde bir ekonomik faktör 
diye telâkki eder" diyor. Ve devam eder, bu konuşmasını dc 
Sayın Bakana da veririz. 

ALPAY DURDURAN (Lefkoşa) (Yerinden) - Alsın kendim 

DIŞİŞLERİ VE. SAVUNMA BAKANI KENAN ATAKOL (Yerinden 
Alırız tabiî. 

FADIL ÇAĞDA (Birne) (Yerinden) - Verirlerse. Bakar 
bulamazlar. Bulamayabilirler. 

RASIH KESKİNER (Girne) (Yerinden) - Bulamayabiliri 

ERGHN VEHBİ (Devamla) - Biz şeyde de yayınladık. 

,OZKER OZGUR (Lefkoşa) (Yerinden) - Yenidüzen'de 
yayınlandı efendim. 

ERGUN VEHBİ (Devamla) - "İslama bağlanış" diyor. 
"Bizlerin de-batı sistemlerinin etiketlerine rağbet etmedeı 
kendi düşünce sistemimizi öğrenmemiz, hayatımızı bu sistem* 
göre tanzim etmemiz herhalde en doğru davranış tarzıdır." 
Çözümü de.bulmuş. 

ALPAY DURDURAN (Devamla) - Kendi kendini övsün. 

^ ERGUN.VEHBİ (Devamla)"- Evet. Siyasal çözümü de İsi 
felsefesi olarak ve îslâmî'herhalde şeriata dayalı,, herhal 
bugünkü düzene değil, İslâmî şeriata dayalı bir devlet düze 
nini bizim Bayrak Radyo Televizyon Kurumundan pervasızca 
savunabilmektedir. Ne oldu? Yayınladık, yazdık. Nerde tedbi 

. / 3 3c 



Hâlâ tedbir yok. Hâlâ tedbir yok ama bugün elimize geçen bir 
Sayıştay Raporu var. Lütfen Hükümet mensupları, hiç olmazsa 
buna ses verin. Bu Sayıştay, bu Meclisin kurduğu, başına bir 
başkan, yönetim kuruluna da üye atadığı bir müessesedir. 
Eğer biz Sayıştay'ı başka bazı kurumların müdürlerinin veya 
yöneticilerinin şamaroğlanma dönüştürmesini istemiyorsak,. • 
derhal tepki göstermek ve bu kurumun pek Sayın Müdürüne de o 
kurumun başından yolu göstermek zorundayız. Denebilir ki 
Hükümetin böyle bir yetkisi yoktur. Evet, doğrudan doğruya 
bjelki al&a yetkisi yoktur ama, atama usullerine göre ordan 
çekme yetkisi de vardır. Kaldı ki Hükümetin temsilcisi de 
yatmaktadır Bayrak Radyo Televizyon Kurumu Yönetim Kurulunda. 
Eğitim Bakanlığının pek sayın Atatürkçü, lâik devletin Eğitim 
Bakanının Müsteşarı, Yönetim Kurulunda temsilcidir. 0 ne 
yapmaktadır? Güvenlik Kuvvetlerimiz her konuşma yaptıklarında 
ne denli Atatürkçü olduklarını, vurgularlar. İnanmak isteriz 
ama bunu eylemleri ile göstermek mecburiyetindedirler. 
^Güvenlik Kuvvetlerinin de bu şeriat düzenini bu memlekete 
getirmek isteyen Bayrak Radyo Televizyon Kurumunun Yönetim 
Kurulunda temsilcileri vardur ve onlar da susmaktadır. Bakın 
ne diyor Sayıştay son Raporunda. Bugün geldi elimize.. Ben bu 
konuşmama bünü dahil etmeyecektim ama eğer edilmezse, çok 
büyük hata ederiz. Sayın Özer Berkem'e bir rapor yazıyor 
Sayıştay Başkanı ve diyor ki: "Emekliye ayırdığınız bir 
zat-ı muhterem, Kurumdan 5 küsur milyon lira fazladan para 
almıştır. Bu parayı derhal tes lim etmesi gerekir." Bunu yazı-
yor, saptamaları var, 21 Ekim 196? tarihinde tekrar yazıyor. 

FADIL ÇAĞDA (Girne) (Yerinden) - 1967 değil, 1987 " 
olacak. 

ERGÜN VEHBÎ (Devamla) - Evet, 1987. Özür dilerim. 
BRTK Müdürü Sayın Özer Berkem, 9,. 10,1987 tarihinde Sayıştay 
Başkanlığına şöyle bir.yazı yazıyor ve diyor ki; 
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nK0nu yazınız 13 Temmuz 1987 tarih ve 1194/84 sayıl 
yazınız ışığında tetkik edilmiştir. 1 Temmuz 1987 tarihinde 
Kurumumuzdan emekliye ayrılan Neşet Erkman'm emeklilik mer 
faatü.erinin hesaplanması, dosyadaki evrak ve beyanlara göre 
yapılmış ve dairenize tetkik ve denetim için dosya ile bir-
likte sunulmuştur. İlgili dosyadaki evrak ve Neşet Erkman'ı 
beyanları tarafımızdan düzenlenmemiş, tümü de resmi evrakla 
dırKurumumuzun Sayiştay Başkanlığını yanılgıya düşürecek 
herhangi, bir- yazısı da olmamıştır. İlgi dosya Bakanlığımıza 
özellikle tetkik edilip denetlendikten sonra 1194/84 sayılı 
13 Temmuz 1987 tarihli yazınızla Neşet Erkman Tm emekli hes 
lamaları şu sayılı Emeklilik Yasası altında denetiminin yap 
dığı ve doğru bulunduğu beyan olunmaktadır. Her halükârda 
Neşet Erkîianfm ilgili beyanları ve evraklar yeniden tetkik 
edilerek, emeklilik menfaatleri yeniden hesaplanacaktır. 
Ancak, buna rağmen 29 Eylül 1987 tarihli yazınızın ve 
BRT Kurumunun size yanıltıcı veya yazı verdiği iddianızın 
13 Temmuz 1987 tarihli yine kendi yazınızla bağdaşmadığını 
ve her iki tarihli yazılarınızın tutarsız ve abes iddialarla 
çelişkili olduğunu vurgulamakta yarar görmekteyim.H-diyor. 

Değerli arkadaşlarım; dikkatinizi çekiyorum. Bayrak 
Radyo Televizyon Kurumu Meclisin denetiminde olan Sayıştay 
Başkanlığına yazmaktadır bunu. Türkçesi -nedir.? Yeniden ben 
senin bana usulsüz diye gönderdiğin Raporunu yüzüne çalıyorı 
ve abes ve tutarsız iddialarla dolu kabul ediyorum. Sayışta.} 
Başkanı Meclise bunları gönderirken, Meclisten tedbir isteme 
tedir. Sayıştay Başkanlığı bu yazıyı kabul etmemiştir. Uzerj 
de iade kararı yazar, yazıyı almadığını, çünkü kendisine hat 
ret taşıdığını söyleyerek yazıyı iade etmiştir. Buna rağmen 
Sayın O'ze'r"-Berkem bu açıklıkta Sayıştaya Raporunu iade-
etmektedir. Sayıştay kendi Rap.orunda ne di:yor? 
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NACİ T. USAR (Gazi Mağusa) (Yerinden)-- Arkasında 
Anayasanın yetkilendirmediği güçler vardır efendim.,Anayasa 
dışiy gizli iktidardır arkasında Özer BerkemD in. Ne Kena» 
başa çıkabilir, ne Salih Coşar başa çıkabilir, ne bir baş-
kası, o kadar. 

.ERGUN VEHBÎ (Devamla) - Sayıştay!m yazışı şudur 
değerli arkadaşlarım. Bitiriyorum Sayın-Başkan, sabrınıza* 
sığınarak bunu da şey edeyim. 

BAŞKAN - Sabrediyoruz efendim. Lütfen konuyu bağlayın. 

ERGUN VEHBÎ (Devamla) -

9 Ekim 1987 tarih ve BRTK 0.50, 051/810/87 
sayılı yazınız. 

İlgide kayıtlı yazınızın gerek içerdiği ifadeler, 
gerekse güzel Türkçemizi çirkinleştirecek ölçüdeki yazım 
yanlışları göz önüne alındığında,, hangi ruh haleti altında 
kaleme alındığını anlamak mümkün olamamıştır. Anılan yazıda 
kullanılmış olan ifadeleri yanıtlamak veya tanımlamak, temsil 
ettiğim Kurum açısından olası değildir. Tanımlamamızın veya 
yanıltılmamızm olası olmadığı İfadeler içeren bir yazının 
Sayıştayca kabulü ve arşivlenmesi de düşünülemez. Bu itibarla 
ilgide kayıtlı yazınız/konusunu oluşturan 29 Eylül 1987, 
5 Ekim 1987 ve atıfta bulunulduğu 13 Temmuz 1987 tarihli 
yazılarımızla birlikte yalnız ülkemize değil, dünyaya ş-es 
veren bir Kurum sorumluluğunu taşımanın gerektirdiğine" 
inandığımız soğukkanlılıkla değerlendirilmesi dileği ile 
iade edilir" diyor. Yani 1,000,000,000flık ihalede/olduğu 
gibi, Sayın BRT Yönetim Kurulu Başkanı ve Kurum Müdürü 
Özer Berkem yine Sayıştayla karşı karşıyadır ve yine kamuoyu 
Önünde bu Kurumla çatışmaktadır, bu Kurumun değerlendirme-
lerine yüz vermemektedir. Bu Kurumun Meclisin denetimindeki 

./334. 



- -

Sayıştay raporlarını hâsıraltı etmektedir. Hükümete tavsiye 
ederim, okuyunuz. Sayıştay Başkanı yazdığı mektuplarda diyor 
ki:"Evet, biz filanca tarihte, T&mmuz ayı içinde emekli ola-
cağı sıralarda:Neşet Erkman'm dosyasını inceledik, uygun 
bulduk ve size emekliliğinin uygun olduğunu yazdık* Ama bu 
•b̂ oû lilik gerçekleştikten sonra, iki' ay sonra Sayıştaya bu 
emeklilik 'gerçekleşirken, Sayıştaya sunulan bilgilerde tahri-
fat yapıldığı ihbarı geldi." diyor, Sayıştay Başkanlığı, ki 
çok doğal olarak Sayıştay da bu ihbarları değerlendirmek 
üzere görevini yaparak dosyayı ikinci defa isteterek incele-
mede bulunmuştur. Gerçekten de Sayıştay o dosyaların içeri-
sinde tahrif edilmiş, yalana dayalı bazı beyanlar bulmuş-- ve 
o beyanların sağladığı 5,000,000 liralık ekkçıkarm Maliyeye 
behemehal iadesini istemiştir. Olay budur. Olay böyle olmasır 
rağmen ye'Eurnm Müdürüne bu bilgi verilmiş olmasına, yazılmış 
olmasına rağmen, Kurum Müdürü Sayıştayı abesle iştigal eden 
bir müessese olarak itham etmekte ve gereğini yine yapmamak-
tadır. 

Sayın Başkan, değerli milletvekilleri;.*. 

ALFAY DURDURAN (Lefkoşa) (Yerinden) - Polis ve 
Savcılık ,ne yapıyor acaba? 

ERGUN VEHBÎ (Devamla) - Polis de, Savcılık da 
'Sayıştayın bu raporları çerçevesinde'sanırım ki bugün 
ülkemizin geldiği konumda UBPTden işfar beklemektedir1. 

.../343 



Çünkü özel kurun kaldığına ban şahsen inanmıyorum. Niye acaba 
1 ükünet bu kadar yolsuzluğa, bu kadar usulsüzlüğe rağmen halâ 
kayrak kadyo Televizyon kuruuunun yönetici ürerine gidenenektedir? 
Şeriat düzenine ulaşan yayınların bu kurundan yanılmasına göz 
yu ualabilnekt.edir. Sunu anlaya 'olanak yoktur, ayrıca Savcılığı 
da, ayrıca polisi de Sayıştaym bu rakorları ışığında kendi 
kendine bazı konularda yaptıkları gibi, kendi kendine harekete 
geç ne ye ve tedbir almaya çağırıyoru-ı. ' 

Sabırla dinlediğiniz için4saygılar.sunarın. 

SÜŞı.AK - ..Teşekkür ederin Sayın Lrgün Vehbi. 

Sayın milletvekilleri; böylece.günden dışı konuşaalar 
tananlannıştır. ^indi sizlere bir ek sunuşu.a. olacaktır. Su 
sunuş onayınıza sunulacaktır. ••"Cumhuriyetçi Türk Sar t is i Meclis 
urubunun konite üyelerini yeniden belirle K ler'ine ilişkin 
yazısıdır. "-Lütfen okur nusunuz? 

rÂTlIy - " " 23 Skim ,.1987 

kuzey kıbrıs ^ürk Cunhuriyeti Meclis Başkanlığı, 
Lefkoşa. 

Sosyal işler Zolitesi Üyesi Ferdi Sabit Soyerf in . 
Bilekçe komitesi üyesi, bilekçe konitesi Üyesi Srgin ilktaç Tın 
da Sosyal işler konitesi Üyesi olarak görevlendirdiğinizi katınıza 
duyurur, gerekli işlenin yapılmasınıfileriz. 

özker Gzgür 
Cırahuriyetçi 'iürk -kartisi 

G-rua Başkanı # " 

BAŞJKAN - bayın milletvekilleri; bunu oyunuza sunuyorum, 
kabul edenler?...Reddeden?...Yok. Çekinser?...Yok. Oybirliğiyle 
kabul ediİniştir. 



«3 kk-

. Dayın mille tveDilleri ; gündemimizin 1' inci ıa: de s i 
üzerindeki görüşmeler tamamlanmıştır. 2 f nci ve 7»f üncü kısıı". 
görüşülecek konu ol sadığından, 4f üncü kısma, Dorulara geçiy< 
A o Döşlü Doruya dönüştürülen Yasılı Dorular. 

1. Cumhuriyetçi Türk Dartisi Defkoşa Milletvekili 
Sayın..^rgün VehbiT nin Dayrak a,adyc Televizyon Durumu ile il/ 
Yazılı Sorusudur, -.unun yanıtlan jası gerekmektedir. Lütfen 3 
varsa Sayın -..akanın okumasını rica edeceğim.. Yok mu? Sözlü 
Soruydu, Yazılı Soruya dönüştü ve bugün yanıtlanması gerekme 
t.edi.r. Dayın ^akan hazır değil ve yanıtı da yoktur. 

İkincisi; Cumhuriyetçi Türk rartisi Girne. iilletveki 
D a y m Fadıl Çağca'nın, Tuan Alım Satım-jşlenl^ri ile "İlgili 
Yazılı Sorusudur. Bu da Sayın Bakan tarafından yanıtlanmalıc 

Duyurun Sayın -Dak^n* - • 

ISDJtlT aADkvj>II: C K A Y ID uIm DmH : H.DD - Sayın başkan, 
sayın lilletve :illeri; 

Cumhuriyetçi -Türk Dartisi Diroe illetvekili Sayın 
Fadıl Çağda'nın sözlü soruya dönüşen 97 A / 8 7 sayılı yazılı 
soru önergesinde yer alan hususlarla ilgili yanıtınız şöyled 

1. Yüksek ıialıkeme' oin kararı ile mu an alım satımını 
Yasaya aykırı olduğu belirtilmesinden sonra, hiç 
şekil ve usulde Tapu ve Zadastrp•dairemizce puan 
devir işlemleri yanılmamıştır. 

2. Görev- sürem.içerisinde ve bugüne kadar Yüksek Dah 
nin kararına uyulmuş, yukarıda S a belirtildiği üz 
hiçbir şekil ve usulde puan devir işlemi yapıİmaa 

3. Satın alınan puanlara dayanılarak aal talebinde b 
kişilerin bu talepleri, Yüksek ilahkemenin kararı 
rultusunda işleme konulmuş ve böyle muanl^ra daya 
karardan sonra işlem yapılnamıştır. 
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h. Yüksek Mahkemenin puan satışını yasaklayan kararından 

evvel satın alınan ıruanlara karşılık verilen taşınmaz 
..mallar için puan kullandırılmış, ancak karardan sonra 
böyft puanlar işlene konmamıştır. 

bilgilerine saygılarınla arz ederin. 

. JAŞDİAN - Deşekkür ederim dayın Yakan Onay F. Demirciler. 
Döyleee Sözlü dorulara sıra gelmiştir. Sözlü Sorusu olan varsa 
lütfen...Evet sözlü sorusu olan var mıdır?... Yoktur. 

Sayın milletvekilleri; gündemimiz böylece ta lamlanmıştır, 
delecek birleşik 30 Skim 1987 Cuma'günü sabah saat 10.00fda 
yapılacaktır. 

GÜNDEM: 
I. başkanlığın Genel Kurula Sunuşları. 
II o Czel Gündemde Yer Alacak işler. 
III o Seçimler ve Oylaması Yapılacak İşler. 
IV. Sorular. .. 
V, Genel Görüşme ve Meclis araştırması: 

1. Cumhuriyetçi Türk Dartisi Defkoşa Milletvekili 
Sayın Mehmet Civa?nın sunmuş olduğu"Genelde 
Narenciye Sektörü, Czelde İse Cypfruvex Üzerinde 
Oynanan Oyunlar ile ilgili Genel Görüşae Âçılnası 
Önergesinin Cngörüş aesi. 

VI'.; Görüşülecek Tasarı ve Öneriler ile komitelerden Gelen 
Diğer İşler: 
1. Cumhuriyetçi Türk Partisi milletvekilleri Sayın 

Czker özgür ile Sayın Mehmet Civanım Yasama 
Dokunulmazlığının Daldırılmasına, ilişkin Özel 
Demi t e • La,aaoru. 

Birleşini kapatıyorum, teşekkür>ederim. 

kamaa Saati: 13-00 

./334. 



-346-

DÖNEMs I YIL-3 

GÜNDE!11 

i U iJ O u ^ il leşim 

23 Ekiıa 1987, Cu':'ia 
Saat r 10.00 

GÜNDEM: 

T 
• 

ıı. 
ÎII . 
V . 

VI. 

T O ~ . ; T 
J O -Lji ; . 11 . 

I.... .• İ Ş L E R . 

I/uIL: İŞLER. 

SIÎG/ALJıJGıN G.3NEL 
CZEL YER 

Vali v , 1 1 1 / 1 

S O R U L A R . 

GORUŞULECSL: TK.S.KK 

{1) Cumhuriyetçi ı'ürk art is i ı ii İle t veki 11 e r i S 
Çzker Czgür ile Sayın ılelu'iet Civa'nm Yasa ı 
okunul sazlıklarının kaldırıl ias m a i lişkin 

kô ııi t e iaaooru. 

• / 3^7 




